

មូលដ្ឋានគ្រឹះនៃពុទ្ធសាសនា

ដោយ៖ លោក ឈុន ផាវ៉ែង

មន្ត្រីនាយកដ្ឋានទស្សនវិជ្ជា និង សង្គមវិទ្យា
នៃវិទ្យាស្ថានមនុស្សសាស្ត្រនិងវិទ្យាសាស្ត្រសង្គម

សេចក្តីផ្តើម

ព្រះពុទ្ធសាសនាមានដើមកំណើតនៅប្រទេសឥណ្ឌាក្នុងសតវត្សរ៍ទី ៦ មុនគ.ស ប្រហែលគ្នានឹងសម័យទី២ នៃលទ្ធិសាសនាព្រាហ្មណ៍ ដោយព្រះសិទ្ធត្ថជាព្រះបុត្រានៃមហាក្សត្រព្រះអង្គបានត្រាស់ដឹងនូវព្រះធម៌ ហើយមានសង្ឃសាវ័កកាន់តែច្រើនបានដើរតាមមាគ៌ាដ៏វិតតាមព្រះអង្គ។ រហូតពេលបច្ចុប្បន្ន ពុទ្ធសាសនា ជាសាសនាមួយសំខាន់ក្នុងចំណោមសាសនាធំៗទាំងឡាយ នៅលើពិភពលោក។ ពុទ្ធសាសនាបាននិងកំពុងពង្រឹងអត្តិភាពរបស់ខ្លួនយ៉ាងសកម្មតាមរយៈផ្សព្វផ្សាយមូលដ្ឋានគ្រឹះរបស់ខ្លួន។ តើអ្វីខ្លះជាមូលដ្ឋានគ្រឹះដ៏សំខាន់របស់ពុទ្ធសាសនា? ចម្លើយដ៏សាមញ្ញបំផុតទៅនឹងសំណួរនេះគឺ៖ រតនត្រ័យ^១ មានព្រះពុទ្ធ ព្រះធម៌ និង ព្រះសង្ឃ ។

១. ព្រះពុទ្ធ

មុនពុទ្ធសករាជ៨០ឆ្នាំ មានព្រះរាជាណាចក្រតូចមួយឈ្មោះសក្កជនបទមានទីក្រុងកបិលវត្ត ឬជា រាជធានី ដែលស្ថិតនៅក្រោម អាណាគ្រប់គ្រងរបស់ព្រះបាទ បសេនទិ នាក្រុងសាវត្ថី ក្នុងដែនកោសល កាលណោះព្រះបាទសុទ្ធោធនៈ

ជា រាជាធិបតេយ្យ បានរាជាកិសេកជាមួយព្រះនាងមាយាជាអគ្គមហេសី ហើយក្រោយមកក៏បានប្រសូតព្រះរាជបុត្រាមួយព្រះអង្គព្រះនាមសិទ្ធត្ថកុមារក្នុងព្រះរាជត្រកូលគោតម។ កាលព្រះជន្មាយុគ្រប់៨ វស្សា ព្រះកុមារតូចក៏បានទទួលការសិក្សានូវវិជ្ជាផ្សេងៗ ដូចជាអក្សរសាស្ត្រ យុទ្ធសាស្ត្រ សិល្បៈ ក្នុងការគ្រប់គ្រង។ល។ លុះជន្មាយុគ្រប់ ១៦ ព្រះវស្សាព្រះរាជជនក ជននី ក៏បានរៀបចំព្រះរាជពិធីអភិសេកវិហាមង្គល ព្រះរាជកុមារសិទ្ធត្ថ ជាមួយព្រះនាងយសោធរា (ពិម្ពា) ដែលជាបងប្អូនជីដូនមួយក្នុងវ័យ១៦ វស្សាដូចគ្នា ជាបុត្រីរបស់ព្រះបាទសុប្បពុទ្ធ នៃនគរកោលិយៈ។ នាព្រះជន្ម២៩វស្សា នៅថ្ងៃដែលរាហុលកុមារបុត្រារបស់ព្រះអង្គប្រសូតព្រះសិទ្ធត្ថគោតម បានលះបង់ជីវភាព ដែលពោពេញដោយភាពស្តុកស្តម្ភនៃរាជវាំង មកធ្វើ ទុក្ខរកិរិយា ដោយបង្កត់អាហារខ្លួនឯងអស់រយៈពេល៦ឆ្នាំ។ ក្រោយពីបានលះបង់ចោលនូវ ទុក្ខរកិរិយាដ៏តឹងរឹងតាមទំនៀមទម្លាប់ប្រពៃណីនៃព្រាហ្មញ្ញសាសនាមកព្រះអង្គបានប្រតិបត្តិតាមមជ្ឈិមាបដិប្បទា ហើយក៏បានត្រាស់ដឹងនូវពុទ្ធិ ដោយបានរកឃើញនូវទ្រឹស្តី ចតុរារិយសច្ច៍^២ ដោយបញ្ញា

ញាណព្រះអង្គផ្ទាល់។ ព្រះពុទ្ធ ទ្រង់បានដឹង ច្បាស់អំពីបញ្ហាទុក្ខលំបាកក្នុងការរស់នៅរបស់ សត្វលោកដែលតែងតែវិលកើតស្លាប់ក្នុងវាលវដ្ត សង្សារឥតឈប់ឈរ។ ព្រះអង្គបានផ្តល់គំនិត សំខាន់ៗ ដល់អ្នកមានឧបនិស្ស័យដើម្បីដោះ ស្រាយបញ្ហាទាំងនោះ។ ព្រះអង្គបានរស់នៅតាម ព្រះធម៌ ដែលព្រះអង្គបានរកឃើញអស់ពេញ មួយជីវិត និងបានផ្សព្វផ្សាយគោលគំនិតនោះ ដល់មនុស្សទូទៅ ឲ្យរៀនចាក់ផុតពីការយល់ខុស ផ្តង ខ្វះសច្ចភាព និងនាំឲ្យវិនាសអន្តរាយ បែរ មកការយល់ត្រឹមត្រូវ ប្រកបដោយសច្ចភាព ដែលនាំឲ្យបុគ្គលនិងសង្គមរស់នៅបានសុខ ចម្រើនមានសិរីសួស្តី។

១.២. ការផ្សព្វផ្សាយធម៌ (ធម្មទាន)

ក្រោយពីប្រោសបញ្ហាវតីយភិក្ខុឲ្យបាន សម្រេចធម៌^៣ ក្លាយជាព្រះអរហន្តរួចមក ព្រះអង្គ បានប្រោស យសកុលបុត្រ និង មិត្តរបស់យស កុលបុត្រចំនួន៤អង្គទៀតឲ្យបានសម្រេចធម៌ ជាន់ខ្ពស់ដែរ។ បន្ទាប់មកព្រះអង្គទ្រង់បានប្រោស ភិក្ខុ៥០អង្គទៀតឲ្យសម្រេចធម៌ជាព្រះអរហន្ត តាមឧបនិស្ស័យរៀងៗខ្លួន។ ព្រះអរហន្តទាំង៦០ រួមនិងព្រះពុទ្ធទ្រង់១អង្គផងជា៦១អង្គបានចេញ ផ្សព្វផ្សាយធម្មទេសនាផ្ទាល់មាត់ តាមទិសដៅ ផ្សេងគ្នាយ៉ាងរូសរាន់ ដោយគ្មានបង្កង់ពេលវេលា ឡើយដើម្បីប្រោសសត្វលោក។

នៅសម័យពុទ្ធកាល ដោយសារធម្មទេសនា របស់ព្រះអង្គ និង របស់សាវ័ក បានធ្វើឲ្យមាន មនុស្សកាន់តែច្រើនបានយល់ដឹង និងធ្វើការប្រតិ បត្តិធម៌ដែលព្រះអង្គរកឃើញ ហើយមានមនុស្ស កាន់តែច្រើនថែមទៀត បានក្លាយជា អរិយ បុគ្គលជាបន្តបន្ទាប់។

នៅថ្ងៃមួយក្នុងដំណើរយាងបិណ្ឌបាតទៅ កាន់ក្រុងកបិលពស្តុជាដំបូង ព្រះពុទ្ធ និងព្រះខី ណាស្រព^៤ ជាពុទ្ធសាវ័កចំនួនពីរម៉ឺនអង្គទៀត នៅតាមដងផ្លូវនានិត្រាធារាម ព្រះបាទសុទ្ធោទ នមហារាជដែលជាព្រះពុទ្ធបិតា បានពោលទៅ កាន់ព្រះពុទ្ធថា៖ បិតាខ្មាស់គេណាស់ត្រង់ដែល ព្រះបុត្រាត្រាច់ទៅដើម្បីភិក្ខុ, សុំអាហារអំពីអ្នក ស្រុក, យ៉ាងដូច្នោះ។ ព្រះពុទ្ធបានប្រាប់អំពី ភិក្ខុ នោះថា នេះគឺជាបវេណីនៃអ្នកត្រាស់ដឹងជាព្រះ ពុទ្ធទាំងឡាយ បន្ទាប់មកព្រះអង្គក៏បានសម្តែង ធម៌ប្រារព្ធព្រះបិតាវិញថា៖ បុគ្គលអ្នកប្រព្រឹត្ត ធម៌ជាប្រក្រតីរមែងដេកជាសុខ ទាំងក្នុងលោក នេះផង ទាំងក្នុងលោកខាងមុខបរលោកផង។ ព្រះពុទ្ធបិតាស្តាប់ប្រកបដោយសេចក្តីពិចារណា រួចហើយ ក៏បានសម្រេចមគ្គផល នៅតាមដងផ្លូវ ក្នុងក្រុងកបិលពស្តុ នាពេលនោះឯង ។

ឥទ្ធិពលនៃធម្មទានរបស់ព្រះពុទ្ធសមណ គោតម បានធ្វើឲ្យអ្នកស្តាប់មានសម្មាទិដ្ឋិ ឈប់ ចាញ់បោកលើជំនឿខ្លះហេតុផល គ្មានការពិត

¹ សុត្តន្តបិដក ខុទ្ទកនិកាយ ធម្មបទគាថា លោកវគ្គទី១៣

ដូចជាមានការសែនព្រន ការប្តឹងស្នងសុំសេចក្តី សុខចម្រើនពីវត្តក្រៅខ្លួនដូចដែលមានក្នុងសាសនា ដទៃ មានសាសនាព្រាហ្មណ៍ជាដើម។ ទង្វើបែប នេះបានផ្តល់ផលប្រយោជន៍ច្រើនដល់ជនស្ងួត ត្រង់ ប៉ុន្តែអ្នកដែលធ្លាប់ទទួលលាភសក្ការៈពីការ សែនព្រនមានការខឹងសម្បារចំពោះព្រះពុទ្ធ យ៉ាងខ្លាំង ពួកគេខំរិះគិតដើម្បីបំផ្លាញការងារ របស់ព្រះពុទ្ធដើម្បីកុំឲ្យផ្សព្វផ្សាយធម៌បន្តដល់ មនុស្សច្រើនទៀត។ ទ្រឹស្តីទស្សនវិជ្ជាសង្គមនិង នយោបាយរបស់ព្រះពុទ្ធបានបង្កប់យ៉ាងជ្រៅ ក្នុងអរិយសច្ចទាំង៤។

សង្គមឥណ្ឌាមានទស្សនវិជ្ជាសង្គមនិងនយោ បាយ ដ៏ ចំណាស់ យ៉ាងរឹងមាំគឺលទ្ធិសាសនា ព្រាហ្មណ៍។ ទោះបីយ៉ាងនេះក៏ដោយ ក៏គោល គំនិតនៃពុទ្ធសាសនា បានជះឥទ្ធិពលខ្លាំងក្នុង ការកែប្រែការយល់ដឹងរបស់មនុស្សពាសពេញ សង្គមឥណ្ឌានិងត្រង់ចេញពីដែនដីឥណ្ឌាដោយ សារពុទ្ធសាវ័កនិងពុទ្ធបរិស័ទ^៧ ទាំងឡាយបាន ផ្សព្វផ្សាយនិងសិក្សាជាបន្តពីមួយជំនាន់ទៅមួយ ជំនាន់។

១.៣.ពុទ្ធកិច្ច និង ពុទ្ធនាទបុគ្គលក្រោយ

ព្រះបាទសប្បពុទ្ធជាបិតាក្នុងក្រុមបានខឹង យ៉ាងខ្លាំងដោយចាត់ទុកព្រះសិទ្ធត្ថ ថាជាមនុស្ស ដែលមិនគិតពីបុត្រនិងមហេសី ព្រោះព្រះសិទ្ធត្ថ ចាកចេញទៅស្វែងរកធម៌ ដោយលះបង់ចោល សម្បត្តិលោកិយមិនព្រមទទួលយកការសោយ រាជ្យជាស្តេចដែលជាជីវិតពោរពេញដោយការ

សប្បាយដែលមនុស្សលើលោកតែងប្រាថ្នាចង់ បាននោះ។ ទោះបីជួបឧបសគ្គដ៏ធំធេងយ៉ាងណា ក៏ព្រះសិទ្ធត្ថ ខិតខំប្រឹងប្រែងព្យាយាមស្វែងរក លោកុត្តរធម៌ ដើម្បីការត្រាស់ដឹងជាព្រះពុទ្ធ រហូតបានសម្រេច ហើយបានជួយឲ្យមនុស្សគ្រប់ ជំនាន់បានរស់នៅចាកផុតទុក្ខបានយ៉ាងពិត ប្រាកដ។ ក្នុងនាមជាអ្នកជួយប្រោសសព្វសត្វ មនុស្ស ទេវតា ទោះបីមានអាពាធ ឈឺចង្កេះប្រចាំ កាយក៏ដោយ ក៏ព្រះអង្គទ្រង់បំពេញពុទ្ធកិច្ចជាប់ ជានិច្ចអស់រយៈពេល ៤៥៧ស្សា ដើម្បីបំភ្លឺសត្វ លោក ឲ្យស្គាល់ជីវិតពិត និងអនុវត្តវិធីរស់នៅ បានសុខស្ងប់ដូចព្រះអង្គដែរ។ ធម៌របស់ព្រះអង្គ គឺមិនមែនសម្រាប់តែខ្លួនព្រះអង្គឡើយគឺជាធម៌ សកលសម្រាប់កែប្រែសង្គមមនុស្សទូទៅ។ ការ រស់នៅរបស់ព្រះពុទ្ធ មិនមែនអាត្មានិយមសោយ សុខម្នាក់ឯងឡើយ គឺជីវិតព្រះអង្គកើតមក សម្រាប់ជួយអ្នកដទៃតាមរយៈពុទ្ធកិច្ច៥ប្រការ៖ ១. ពេលទៀបភ្លឺ(បច្ចិមយាម)ទ្រង់ប្រមើលមើល ឧបនិស្ស័យសត្វ ២.ពេលព្រឹកទ្រង់និមន្តបិណ្ឌបាត។ ៣.ពេលរសៀល ព្រះអង្គទ្រង់សំដែងធម្មទេសនា ប្រោសពុទ្ធបរិស័ទ៤.ពេលយប់ (បឋមយាម) ទ្រង់ប្រទានឱវាទ ចំពោះភិក្ខុសង្ឃសាវ័ក និង៥. ពេលពាក់កណ្តាល អប្រាត្រ(មជ្ឈិមយាម) ទ្រង់ ដោះប្រស្នាទេវតា។

ព្រះអង្គមិនព្រមជ្រើសយកជីវិតរស់នៅជា ស្តេចចក្រពត្តិ ព្រោះឈ្នេងយល់ថាតំណែងបែប នេះសង្គ្រោះបានត្រឹមតែជនមួយចំនួនមានដូចជា

ពួកព្រាហ្មណ៍ គហបតិ អ្នកនិគម អ្នកជនបទ ពួកស្មៀន ពួកសេនា ឆ្មាំទ្វារ អាមាត្យ រាជបរិស័ទ ស្តេចចំណុះ អ្នកមានភោគៈ និងរាជកុមារ បានតែមួយជំនាន់ប៉ុណ្ណោះ។ ចំណែកការត្រាស់ដឹងគឺបានសង្គ្រោះដល់បរិស័ទគឺ ពួកភិក្ខុ ពួកភិក្ខុនី ឧបាសក ឧបាសិកា ទេវតា មនុស្ស អសុរ នាគ គន្ធព្វ ក្នុងចក្រវាឡច្រើនជំនាន់។ គោលដៅព្រះពុទ្ធគឺជួយមនុស្សជាតិឲ្យស្គាល់ការពិតនៃជីវិត និងការរស់នៅប្រកបដោយសុចរិត ចេះថែសុខភាពផ្លូវកាយផ្លូវចិត្ត មានគុណធម៌ខ្ពស់ ចេះប្រតិបត្តិសីល៥ សីល៨ សីល១០ និងសិក្ខាបទនានាទៅតាមវ័យ និងតួនាទីរៀងៗខ្លួន ជាដើម។

ព្រះពុទ្ធបានបន្ទូលទុកនូវឱវាទ(ពុទ្ធាវាទ) ដែលជាគោលគំនិតដ៏មានសារៈសំខាន់ សម្រាប់អប់រំជាប្រយោជន៍ដល់មនុស្សជាតិទូទៅយកទៅប្រតិបត្តិក្នុងការរស់នៅដើម្បីសេចក្តីសុខចម្រើនផ្ទាល់ខ្លួន សម្រាប់គ្រួសារ សហគមន៍ សង្គមជាតិ ពិភពលោក រហូតបរលោកទៀតផង។ ពុទ្ធាវាទទាំងនោះមានចែងយ៉ាងពេញលេញក្នុងចតុរារិយសច្ច ដែលជាមូលដ្ឋានគ្រឹះនៃទស្សនវិជ្ជាសង្គមនិងនយោបាយបែបពុទ្ធសាសនា។ ទ្រឹស្តីពុទ្ធសាសនារុង រឿង នៅគង្គវង្ស ឬវិនាសសាបសូន្យ គឺអាស្រ័យលើការយល់ដឹងនិងការគោរពប្រតិបត្តិដោយត្រឹមត្រូវឬខុសឆ្គងរបស់ពុទ្ធបរិស័ទ^{vii} ផងដែរ។ មុនបរិនិព្វាន ព្រះអង្គទ្រង់មានបន្ទូលថា អ្វីៗដែលកើតមានហើយផ្តុំឡើងហើយ តែងមានសភាវធម៌ និងរលត់ទៅវិញជាធម្មតា អ្នកទាំង

ឡាយចូរញ៉ាំងប្រយោជន៍ឲ្យសំម្រេចដោយកិរិយាមិនប្រមាថចុះ។

ព្រះពុទ្ធប្រសើរដោយសីលាទិគុណ វិសុទ្ធិគុណ និងបញ្ញាទិគុណ។ ព្រះអង្គទ្រង់ប្រព្រឹត្តនូវប្រយោជន៍ពាក្យមានប្រយោជន៍ដើម្បីបាននូវព្រះសម្មាសម្ពោធិញ្ញាណព្រះអង្គ ឯង ផង ប្រយោជន៍ព្រះញាតិព្រះអង្គផង និងប្រយោជន៍ជួយស្រោចស្រង់សត្វលោកផង។ ម្យ៉ាងវិញទៀត ព្រះអង្គជាសាស្តាចារ្យនៃទេវតានិងមនុស្សទាំងឡាយផងព្រះអង្គបែងចែកចំណែកព្រះធម៌ពាក្យប្រៀនប្រដៅដល់សត្វលោកទូទៅស្មើគ្នាផង ព្រះអង្គប្រកបដោយទសពលញ្ញាណផង និងញ្ញាណដទៃទៀត។ ព្រះអង្គជាទីពឹងដ៏ប្រសើររបស់សត្វលោកផង ព្រះអង្គធ្វើវណ្ណសក្តងការសម្តែងធម៌ប្រោសវេនេយ្យសត្វផង។

ទោះបីព្រះពុទ្ធបរិនិព្វានទៅហើយក៏ដោយក៏ទ្រឹស្តីធម៌ដែលព្រះពុទ្ធបានទេសនា នៅតែមានឥទ្ធិពល និង បានផ្សព្វផ្សាយពាសពេញសាកលលោក។ ទ្រឹស្តីព្រះពុទ្ធសាសនា នៅតែមានអ្នកយល់ចូលចិត្ត និងយកទៅប្រើជាមាគ៌ាជីវិតសម្រាប់ជួយមនុស្សគ្រប់ប្រភេទ គ្រប់ជាតិសាសន៍ គ្រប់កាលៈទេសៈនិងគ្រប់ជំនាន់ ដោយសារទ្រឹស្តីប្រកបដោយហេតុផលគ្រប់គ្រាន់។

២. ព្រះធម៌

មូលដ្ឋានគ្រឹះដ៏រឹងមាំនៃព្រះពុទ្ធសាសនា គឺព្រះធម៌ ដែលទ្រឹស្តីអំពីជីវិតដែលមនុស្សគ្រប់វ័យ

គ្រប់ជាតិសាសន៍អាចរៀនសូត្រនិងប្រតិបត្តិបាន គ្រប់សម័យកាយ។ ព្រះធម៌ទាំងឡាយរបស់ព្រះ ពុទ្ធត្រូវបានកត់ត្រាទុកគម្ពីរព្រះត្រៃបិដកជា ភាសាបាលី និងភាសាដទៃយ៉ាងច្បាស់លាស់។

២.១.គម្ពីរព្រះត្រៃបិដក

គម្ពីរព្រះត្រៃបិដកជាឃ្លាំងផ្ទុកព្រះពុទ្ធវចនៈ ដែលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទេសនាទូន្មានរវាង៤៥វស្សា ចាប់តាំងពីទ្រង់បានត្រាស់ដឹងព្រះសម្មាសម្ពោធិ ញ្ញាណ រហូតមកដល់ទ្រង់បរិនិព្វាន។

បច្ចុប្បន្ន ដោយមានគម្ពីរព្រះត្រៃបិដកជា បង្អែកយ៉ាងសំខាន់ ព្រះពុទ្ធសាសនាបានផ្សព្វ ផ្សាយទ្រឹស្តីយ៉ាងទូលំទូលាយពេញពិភពលោក ។ ពុទ្ធសាសនិកជន ជាពិសេសភិក្ខុសង្ឃ បានខិត ខំសូត្រទន្ធន្យាមាត់រហូតមានកត់ត្រាពុទ្ធនាវាទ ដែលជាគោលគំនិតសំខាន់ៗ របស់ព្រះពុទ្ធនៅ ក្នុងគម្ពីរព្រះត្រៃបិដកយ៉ាងច្បាស់លាស់។

ព្រះថេរទាំងឡាយបានសង្ហាយនាផ្ទៀង ផ្ទាត់ចងក្រងពុទ្ធខិវាទដែលពន្យល់បញ្ជាក់និង ការពារអរិយសច្ច សរុបមាន៨ម៉ឺន៤ពាន់ធម្មខន្ធ ក្នុងព្រះត្រៃបិដក។ គម្ពីរព្រះត្រៃបិដកមាន៣ ចំណែកគឺ៖១.វិនយបិដកមាន១៣ភាគ ២.សុត្តន្ត បិដកមាន៦៤ភាគ និង ៣.អភិធម្មបិដកមាន ៣៣ភាគ។ គម្ពីរទាំង៣នេះ មានអដ្ឋកថា^{viii} ដីកា^{ix} យោជនា^x ប្រកបទៀតផង។

២.១.១.វិនយបិដក ជាគម្ពីរស្តីពីច្បាប់ក្រឹត្យ ក្រមដែលអង្គព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់បញ្ញត្តិនិងអនុញ្ញាត ទុកសម្រាប់ជាផ្លូវប្រតិបត្តិរបស់ ភិក្ខុ ភិក្ខុនី

ឧបាសក ឧបាសិកា។ គម្ពីរវិន័យនេះ មានសេចក្តី ពិស្តារណាស់ ជាកញ្ចក់ចុះមើលដីវប្រវត្តិអង្គព្រះ សម្មាសម្ពុទ្ធ ក្នុងកាលដែលទ្រង់គង់ធរមាននៅឡើយ ព្រមទាំងហេតុការណ៍ផ្សេងៗ នៅប្រទេសឥណ្ឌា នាសម័យព្រះអង្គដូចប្រវត្តិសាស្ត្រ ជំនឿ ទំនៀម ទម្លាប់ ជាដើម។ បញ្ញត្តិនិងអនុញ្ញាតទាំងអស់ សុទ្ធតែជាដំណោះស្រាយបញ្ហា ដែលតែងតែ កើតឡើងក្នុងជីវិតរស់នៅប្រចាំថ្ងៃនៃពុទ្ធបរិស័ទ ផ្ទាល់តែម្តង ។

២.១.២.សុត្តន្តបិដក (ឬគម្ពីរសុត្តន្ត ឬគម្ពីរ ព្រះសូត្រ) ជាគម្ពីរស្តីពីសូត្រដែលអង្គព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ត្រាស់ទេសនាក្នុងសម័យផ្សេងៗ។ មានសូត្រ ខ្លះ សម្តែងដោយព្រះអរិយសាវ័ក ដូចជាព្រះ

សារីបុត្តត្ថេរ ព្រះមោគ្គល្លានត្ថេរ ព្រះអានន្ទត្ថេរ។ សុត្តន្តបិដកជា រោហរទេសនា បែបអក្សរសិល្ប៍ ដែលអាចចុះបញ្ជាក់អំពីតថភាពសង្គមនិងជំនឿ លទ្ធិផ្សេងៗមានលទ្ធិសាសនាព្រាហ្មណ៍ជាដើម ទាំងក្នុងសម័យពុទ្ធកាល និងសម័យអតីតកាល ដ៏យូរលង់។

២.១.៣.អភិធម្មបិដក ជាគម្ពីរស្តីពីធម៌ដ៏មាន

អាថ៌កំបាំង មានអត្ថល្អិតសុខុមបំផុត បាន ដល់ ទស្សនវិជ្ជានៃពុទ្ធសាសនា ដែលប្រកប ដោយអាថ៌កំបាំង។ អភិធម្មបិដក ជាបរមត្ថ ទេសនា ស្តីអំពី ចិត្ត^{xi} ចេតសិក^{xii} រូប និព្វាន ដែល មានការពន្យល់យ៉ាងលំអិតក្នុងចតុរិយសច្ច។ អភិធម្មបិដកបញ្ជាក់ អំពីគោលគំនិតទស្សនវិជ្ជា អំពីជីវិត ដោយពន្យល់ថាការកើតជីវិត(ជាតិ)

ទាំងឡាយ បណ្តាលមកពីជាតុអវិជ្ជាដែលជាស
ង្ខតជាតុមានទឹកដីភ្លើងខ្យល់តាមអំពើកម្មនៃច្បា
បំផុតជាតិ។ អ្វីៗទាំងអស់តែងប្រែប្រួលមិនស្ថិត
ស្ថេរឡើយ វារងសម្ពាធជាទុក្ខ វាមិនមែនជាកម្ម
សិទ្ធិរបស់ខ្លួនវាឡើយ។ រដ្ឋសង្សារនៃជីវិតក្នុងចក្រ
វាឡត្រូវស្ថិតនៅក្រោមទ្រឹស្តីបដិច្ចសមុប្បាទ មិន
មានអាទិទេពជាអ្នកបង្កើតឡើយ គឺធម៌ឬធម្ម
ជាតិទៅវិញទេដែលបង្កើតអាទិទេពទាំងនោះ។

ពុទ្ធបរិស័ទមានការប្រតិបត្តិធម៌ប្លែកគ្នាទៅ
តាមនិកាយរៀងខ្លួន។ និកាយថេរវាទប្រតិបត្តិ
ធម៌ តាមឱវាទព្រះពុទ្ធជាដាច់ខាត ដូចដែលមាន
ចែងក្នុងគម្ពីរព្រះត្រៃបិដក។ និកាយនេះជឿថា
ព្រះពុទ្ធសមណគោតមបានបរិនិព្វាន^៣ រំលត់ខន្ធ
៥អស់ហើយ គឺមិនទាក់ទងនឹងការប្តូរស្នូលបន់
ស្រន់និងអង្វរករបស់មនុស្សលោកឬអ្នកណា
ឡើយ។ បរិស័ទនិកាយថេរវាទនៅគោរពព្រះពុទ្ធ
ដីកា ដែលព្រះអង្គបានផ្តាំនៅមុនពេលបរិនិព្វាន
។ ព្រះអង្គបានផ្តាំថា៖ អ្នកណាប្រតិបត្តិធម៌ត្រឹម
ត្រូវតាមធម៌ ប្រតិបត្តិដោយភក្តីភាព ប្រតិបត្តិ
តាមគន្លងធម៌ អ្នកនោះឈ្មោះថាបូជាតថាគត
ធ្វើសក្ការៈគោរពរាប់អាន ដោយការបូជាប្រសើរ
បំផុត។ ពុទ្ធបរិស័ទនេះ យល់ថាបើអ្នកណា
ប្រតិបត្តិតាមពុទ្ធវចនៈ ដោយគោរពតាមគោល

ការណ៍ត្រឹមត្រូវ អ្នកនោះនឹងបានឃើញធម៌ លុះ
និព្វានឥតសង្ស័យឡើយ ។

ចំណែកនិកាយមហាយានវិញប្រតិបត្តិធម៌
ទៅតាមរយៈពាក្យដឹកនាំទូន្មានប្រៀនប្រដៅ
របស់អាចារ្យ (អាចារ្យវាទ) រៀងៗខ្លួន ដោយជឿ
លើតួអង្គពោធិសត្វ^{xiv} ថាជាអ្នកនៅតាមជួយថែ
រក្សានិងជួយសង្គ្រោះសត្វលោក នៅពេលសត្វ
លោកធ្វើពិធីប្តូរស្នូលបន់ស្រន់ អង្វរករ។ល។

ទោះយ៉ាងនេះក្តី និកាយទាំងអស់ បានពឹង
ផ្អែកទៅលើ ចតុរារិយសច្ចៈ (អរិយសច្ចៈទាំង៤) ថា
ជា គោលគំនិតសំខាន់ ឬជាទ្រឹស្តីគ្រឹះនៃព្រះពុទ្ធ
សាសនា សម្រាប់ធ្វើជាមាគ៌ាដឹកនាំជីវិតរស់នៅ
ទាំងក្នុងលោកនេះនិងបរលោក។

២.២. ចតុរារិយសច្ចៈ^២

ចតុរារិយសច្ចៈ ឬអរិយសច្ចៈ៤យ៉ាង ដែលជា
ការពិតពិតប្រាកដ ៤យ៉ាងដែលមានជម្រៅហួស
ពីសម្មតិសច្ចៈដែល សន្មតដោយបុគ្គល, គឺជាសច្ចៈ
សត្យានុម័ត ឬសច្ចៈបរានុម័ត៤យ៉ាងដែលជ្រៅ
ជាងសច្ចៈអត្តនោម័ត។ ចំនុចពិសេសនៃចតុរារិយ
សច្ចៈ ដែលព្រះពុទ្ធរកឃើញគឺ៖

- ១. ទុក្ខអរិយសច្ចៈ សេចក្តីលំបាកពិតប្រាកដ។
- ២. ទុក្ខសមុទិយអរិយសច្ចៈ ហេតុនៃសេចក្តីលំបាក
ពិតប្រាកដ។
- ៣. និរោធអរិយសច្ចៈ សេចក្តីសុខ
ស្ងប់ពិតប្រាកដ។
- ៤. មគ្គអរិយសច្ចៈ មាគ៌ាត្រឹមត្រូវ

² សូមមើល សុត្តន្តបិដក ទី១និកាយ ចតុត្ថកាគ មហាវគ្គ
បិដកលេខ១៧ ចាប់ពីទំព័រទី ២៤៤ ដល់ ៣០៤

ពិតបាកដសម្រាប់ប្រតិបត្តិទៅដល់សេចក្តីសុខ
ស្ងប់ចាកទុក្ខទាំងពួង។

ការពិតទាំងនេះ មនុស្សសាមញ្ញមិនអាច
យល់បានដោយប្រើចំណេះដឹងទូទៅធម្មតា ឬ
ពុទ្ធិសាមញ្ញ ដើម្បីយល់ដឹងបែបស៊ីដម្រៅបាន
ឡើយ។ អរិយសច្ច៍ទាំង៤នេះ ត្រូវការចាំបាច់ប្រើ
នូវចំណេះដឹងវិទ្យាសាស្ត្រ ឬពុទ្ធិវិទ្យាសាស្ត្រ និង
ចំណេះដឹងទស្សនវិជ្ជា^{xv} ឬពុទ្ធិទស្សនវិជ្ជា ដើម្បី
យល់និងពន្យល់បញ្ហាញូតិល្លន៍។ ចតុរិយ
សច្ច៍ សង្ខេបខ្លីថា ទុក្ខ, សមុទិយ, និរោធ, មគ្គ គឺ
ជាបរមត្ថធម៌ដែលពន្យល់ពីច្បាស់ពីធម្មជាតិពិត
នៃមនុស្សសត្វដោយលើកឡើងពន្យល់ពី
អត្តិភាពនៃបញ្ហាខន្ធ ដោយបញ្ជាក់ថា នាមរូប
អនិច្ចំ ទុក្ខំ អនត្តា ជាដើម។ នាមរូប អនិច្ចំ ទុក្ខំ
អនត្តា មានន័យថា នាមនិងរូប (គឺចិត្ត ចេតសិក
និងរូប) កើតឡើងពីទឹកដីភ្លើងខ្យល់តែងតែប្រែ
ប្រួល រងការលំបាកនិងមិនមែនជាកម្មសិទ្ធិរបស់
ខ្លួនបុគ្គលណាមួយឡើយ។ គ្មានអ្វីនៅស្ថិតស្ថេរ
អមតៈនោះទេ ។ បញ្ហាប្រឈមរបស់មនុស្សជាតិ
នៅក្នុងពេលបច្ចុប្បន្ន គឺការប្រកាន់ហ្វូងហែង អ
ស្មិះមានៈ លោភលន់កេងប្រវ័ញ្ច លើទុក្ខវេទនា
ដ៏វិតសត្វនិងមនុស្សដូចគ្នា ដើម្បីមានបានផ្ទាល់
ខ្លួន អាត្មានិយម គ្រួសារនិយម បក្សពួកនិយម
នាំមកនូវជម្លោះ សង្គ្រាម កាប់ចាក់ប្រល័យគ្នា
ឥតយប់ឈរតាំងពីអតីតកាលរៀងមក។

ព្រះពុទ្ធសមណគោតមបានសម្រេចបាននូវ
ញោយ្យធម៌ បានត្រាស់ដឹងនូវអរិយសច្ច៍៤យ៉ាង

ដែលហៅថា ចតុរិយសច្ច៍។ បន្ទាប់មកព្រះអង្គ
បានទេសនាចែកជូនដល់សាវ័កឲ្យបានយល់ដឹង
និងប្រតិបត្តិតាមក្នុងការរស់នៅប្រចាំថ្ងៃទៅតាម
ឧបនិស្ស័យរៀងៗខ្លួន។

ចតុរិយសច្ច៍មាន៖ ១. ទុក្ខអរិយសច្ច៍ ២.
ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច៍ ៣. ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច៍
៤. មគ្គអរិយសច្ច៍។

២.២.១. ទុក្ខអរិយសច្ច៍

ទុក្ខអរិយសច្ច៍ គឺសេចក្តីលំបាកកាយ មិន
សប្បាយចិត្តកើតមានដ៏ពិតប្រាកដ។ សព្វសត្វ
ទាំងអស់ចាប់ពីពេលកើត(កវ័ន្តបដិសន្ធិ) រហូត
ដល់ពេលស្លាប់(កវ័ន្តចុតិ) បានបែកធ្លាយខន្ធ៥គឺ
តែងសោយទុក្ខវេទនាជាបន្តបន្ទាប់។ ទុក្ខវេទនា
គឺការដឹងអំពីការពិបាកក្នុងការរស់នៅដូចជា
ទុក្ខនៅខណៈនៃការស្រែកឃ្លានអាហារ ការ
តម្រេកក្នុងកាមតណ្ហា ការជោកជុយ ការអស់
កម្លាំង ជម្ងឺ ចាស់ជរាជាដើម។ លើសពីនេះនៅ
មានទុក្ខផ្លូវចិត្តដោយការសោយសោក^{xvi} បរិទេវ
ទុក្ខ^{xvii} ទោមនស្ស^{xviii} ឧបាយាស^{xix}។ ទុក្ខទាំង
នេះកើតមានដោយសារតែការជួបប្រទះនូវរបស់
មិនជាទីស្រឡាញ់ ការប្រាសចាកនូវរបស់ជាទី
ស្រឡាញ់ ការមិនបានវត្ថុដែលជាទីស្រឡាញ់ ជា
ដើម ។

២.២.២. ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច៍

មូលហេតុនាំឲ្យមានទុក្ខ ដែលពុទ្ធបរិស័ទ
និយមហៅថា ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច៍ គឺជាហេតុ
បច្ច័យពិតប្រាកដដែលនាំឲ្យមានសេចក្តីលំបាក

កៗ ហេតុពិតប្រាកដនៃទុក្ខគឺ ការកើត(ជាតិ) ដែលជាអត្ថិភាពជីវិត ជាការផ្សំឡើងដោយគំនរ នៃបញ្ចខន្ធ (ខន្ធ៥) គឺ រូបក្ខន្ធ, វេទនាខន្ធ, សញ្ញា ខន្ធ, សង្ខារក្ខន្ធ, វិញ្ញាណក្ខន្ធ ជាបរមត្ថ គឺ នាម រូបំ អនិច្ចំ ទុក្ខំ អនត្តា ដោយគោរពតាមច្បាប់កម្ម ផល គឺទ្រឹស្តីបដិច្ចសមុប្បាទ^{xxv}។

ការមានជីវិតឬ មានការកើត ឬមានជាតិ គឺមានទុក្ខ ហើយមូលហេតុនៃទុក្ខពិតប្រាកដ គឺ បណ្តាលមកពីធាតុនៃអវិជ្ជាជាអាទិ៍ ដែលតាម ទ្រឹស្តីបដិច្ចសមុប្បាទ (ធម៌ ឬសភាវៈ ដែលកើត មានឡើងដោយសារបច្ច័យ គឺគ្រឿងអាស្រ័យ ទាក់ទងតៗគ្នា) បានបញ្ជាក់ថា៖

- ១.អវិជ្ជា^{xxi} ជាបច្ច័យ^{xxii} ឲ្យកើតមាន សង្ខារ, ២. សង្ខារ^{xxiii} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន វិញ្ញាណ, ៣. វិញ្ញាណ^{xxiv} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន នាមរូប, ៤. នាមរូប^{xxv} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន អាយតនៈ, ៥. អាយតនៈ^{xxvi} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន ផស្សៈ, ៦.ផស្សៈ^{xxvii} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន វេទនា, ៧.វេទនា^{xxviii} ជាបច្ច័យឲ្យកើត តណ្ហា ៨.តណ្ហា^{xxix} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន ឧបាទាន, ៩. ឧបាទាន^{xxx} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន ភព, ១០. ភព^{xxxi} ជាបច្ច័យឲ្យកើតមាន ជាតិ, ១១.ជាតិ^{xxxii} ជាបច្ច័យនៃ ជរា ព្យាធិ មរណៈ

១២.មរណៈ^{xxxiii} ជាបច្ច័យឲ្យកើតអវិជ្ជា ។

ការជាប់ប្រទាក់គ្នារវាងវិលវល់ជាបន្តបន្ទាប់ឥត ដាច់ នៃច្រវាក់ទាំង ១២ កងនេះ ឈ្មោះថា បដិច្ច សមុប្បាទ។ ទុក្ខវេទនា ការដឹងអំពីទុក្ខ គឺការ

លំបាកខាងផ្លូវកាយ បណ្តាលមកអំពីការកើត (ជាតិ), ការចាស់(ជរា), ការឈឺ(ព្យាធិ) និងការ ស្លាប់(មរណៈ)។ ចំណែកទោមនស្សវេទនា ឬទុក្ខ វេទនាខាងផ្លូវចិត្ត មានដូចជាសេចក្តីសោកស្តាយ , ខ្សឹកខ្សួល, តូចចិត្ត, ទង្គិះតានតឹងចិត្ត បណ្តាល មកអំពីកិលេសគឺមោហៈ លោភៈ ទោសៈរបស់ មនុស្សសត្វគ្រប់រូបក្នុងដំណើរជីវិត គឺ ការកើត (ជាតិ), ការចាស់(ជរា), ការឈឺ(ព្យាធិ) និងការ ស្លាប់(មរណៈ)នេះឯង។ ដើម្បីបំបាត់សេចក្តី សោកស្តាយ សេចក្តីទោមនស្ស សេចក្តីចង្អៀត ចង្អុលចិត្ត សេចក្តីខ្សឹកខ្សួល, សេចក្តីតូចចិត្ត, ទង្គិះតានតឹងចិត្តទាំងនេះ គឺត្រូវបំបាត់អាសវក្តិ លេសគឺ តណ្ហា ឧបាទាន ភព ជាតិ ជាដើម ផុត ចាកចេញពីសន្តានចិត្តជាមុនសិន។ ចំពោះ មនុស្សបុថុជ្ជន៍^{xxxiv} មានទុក្ខខាងផ្លូវកាយផង ថែម ទាំងមានទោមនស្សដែលជាទុក្ខផ្លូវចិត្តថែមមួយ កម្រិតទៀត។ រីឯអរិយបុគ្គល^{xxxv} មានតែទុក្ខតាម ផ្លូវកាយប៉ុណ្ណោះ ព្រោះបានលះអស់នូវ សំយោជ នៈ ឬអាសវក្តិលេសដែលជាគ្រឿងត្រាំសៅហ្មង អស់ក្នុងសន្តាន ។

២.២.៣.ទុក្ខនិរោធហរិយសច្ច

ទុក្ខនិរោធហរិយសច្ច គឺជាការរម្ងត់ទុក្ខពិត ប្រាជក, ឬដំណើរអស់ទុក្ខ(ទុក្ខក្ស័យ) ឬហៅថា ទុក្ខនិរោធហ (សេចក្តីរលត់ទុក្ខ) ឬហៅថា និព្វាន (ឬ និវាណ)។ និព្វាន គឺជាឈ្មោះធម្មជាតិឬចិត្ត មួយបែបដែលចេញផុតស្រឡះចាកតណ្ហាដែល

ចាក់ស្រែះទាក់ទាក់រូបវិញក្នុងចិត្ត គឺអស់មានកម្មដដែលៗ (បុនប្បនក្កម្ម) តទៅទៀត ។

ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ឬនិព្វាន ជាបរមត្ថ ធម៌ មានអត្ថន័យសុខុមល្លិតហួសវិស័យនៃបុព្វជន លុះតែបុព្វជនអ្នកពុទ្ធសាសនាស្រឡាតចាកកម្មដដែលៗទើបយល់ឃើញព្រឹលៗ ថាមាននិព្វានពិតមែន។

សម្រាប់ព្រះពុទ្ធ, ព្រះបច្ចេកពុទ្ធ, ព្រះអរហន្តខ្ជីណាស្រព ទាំងឡាយ មានគោលដៅខ្ពស់បំផុតគឺមិនត្រឹមតែនិព្វានប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែគឺបរិនិព្វានដែលជាការរម្ងាប់អស់ខន្ធផ្ទៃនិព្វាន) លែងកើតស្លាប់ក្នុងវាលវដ្តសង្សារទៀត មានតែបរមសុខ ហៅថា ឯកន្តបរមសុខ ។

២.២.៤ មគ្គអរិយសច្ច

មគ្គអរិយសច្ច ឬទុក្ខនិរោធគាមិនី ឬបដិបទាអរិយសច្ច ឬមគ្គសច្ច ឬសម្មាមគ្គ^{xxxvi} គឺជាសេចក្តីប្រតិបត្តិ ជាផ្លូវ ជាវិធី ឬជាគន្លងឧបាយនាំឲ្យរម្ងាប់ទុក្ខពិតប្រាកដ។ ផ្លូវជាឧបាយឲ្យរលត់ទុក្ខទាំងឡាយមានអង្គ៨ គឺ៖ ១.សម្មាទិដ្ឋិ^{xxxvii} ២.សម្មាសង្កប្ប^{xxxviii} ៣.សម្មាវាចា^{xxxix} ៤.សម្មាកម្មន្ត^{xl} ៥.សម្មាអាជីវៈ^{xli} ៦.សម្មាវាយាមៈ^{xlii}, ព្យាយាមត្រឹមត្រូវ, ៧.សម្មាសតិ^{xliii} ៨.សម្មាសមាធិ^{xliv}, ដំណើរតាំងចិត្តខ្ជាប់ខ្ជួនត្រូវ។ អង្គដ៏កម្ពុគឺជាផ្លូវប្រតិបត្តិនៃបញ្ញា សីល សមាធិ ដែលមានលំដាប់ដូចតទៅ៖ ក.បញ្ញា³ ^{xlv} គឺ ១.សម្មាទិដ្ឋិ ២.សម្មា

សង្កប្ប ១.សីល^{xlvi} គឺ ៣.សម្មាវាចា, ៤.សម្មាកម្មន្ត, ៥.សម្មាអាជីវៈ ៦.សម្មាវាយាមៈ ៧.សម្មាសតិ, ៨.សម្មាសមាធិ។

នៅពេលមានការចម្រើនបញ្ញាត្រឹមត្រូវគឺការយល់ដឹងត្រឹមត្រូវនិងមានការត្រិះរិះត្រឹមត្រូវមានឡើង ការប្រព្រឹត្តិសីលត្រឹមត្រូវ គឺអំពើ និងសកម្មភាពផ្លូវ កាយ វាចា ចិត្ត ត្រឹមត្រូវ នឹងកើតមាន ហើយសមាធិ គឺសេចក្តីសុខស្ងប់ចិត្ត ក៏នឹងកើតមានដែរ។ ដូចគ្នានេះដែរ ការប្រព្រឹត្តិសីលបានត្រឹមត្រូវ សម្មាសមាធិ នឹងកើតមាន ហើយឱកាសនៃការធ្វើវិបស្សនាដើម្បីចម្រើនបញ្ញាក៏អាចនឹងកើតមានឡើងដែរ។ សីល សមាធិ បញ្ញាប្រៀបដូចជាមុំ៣នៃជើងក្រាន ខ្លះណាមួយមិនបាន គឺត្រូវសហការគ្នាជានិច្ច។

ការប្រតិបត្តិ សីល សមាធិ បញ្ញា និងការប្រតិបត្តិអង្គដ៏កម្ពុគឺមានន័យដូចគ្នា។ សីល សមាធិ បញ្ញា គឺជាមជ្ឈិមាបដិប្បទា(វិធីកណ្តាល) ដែលមនុស្សអាចយល់ និង ប្រតិបត្តិបានដោយមិនងាយស្រួលពេកហើយក៏មិនពិបាកហួសហេតុពេកដែរ។ វិធីកណ្តាលនេះ គឺជាទ្រឹស្តីដែលមនុស្សទូទៅអាចអនុវត្ត ប្រព្រឹត្តិទៅបានតាមឧបនិស្ស័យរៀងខ្លួន។ មូលដ្ឋានបដិបត្តិគោលការណ៍នេះអាចធ្វើជាប្រក្រតីក្នុងជីវិតប្រចាំថ្ងៃ។ គេអាចធ្វើការហ្វឹកហាត់តាមវិធីវិបស្សនា ដោយផ្អែមពីធម្មចរិយា នៃការប្រតិបត្តិ

³ សូមមើល បិដក ភាគ ៨២ ចាប់ពីទំព័រទី ៨៣ ដល់ ៩៨

សីល ឲ្យត្រឹមត្រូវ។ ការប្រតិបត្តិ សីល ត្រឹមត្រូវ មូលដ្ឋានសម្រាប់ ចម្រើន សមាជិ ការធ្វើចិត្តឲ្យ មូល ហើយការធ្វើចិត្តឲ្យបរិសុទ្ធផ្លូវផង នឹង សម្រេចឡើងបានដោយសារបញ្ញា គឺគតិបណ្ឌិត នៃការយល់ច្បាស់អំពីភាពពិតតតបន្តិ។ ការ ប្រតិបត្តិតាមអង្គកម្ម ឬ ប្រតិបត្តិ សីល សមាជិ បញ្ញា នាំឲ្យសម្រេចបាននូវ ឧត្តរិមនុស្សធម្ម មាន ដូចជា ៖

១. ឈាន^{xlviii}, គុណជាតិសំរាប់ដុតបង់នូវកិលេ ស បានខាង បឋមជ្ឈាន ទុតិយជ្ឈាន តតិយ ជ្ឈាន ចតុត្ថជ្ឈាន។

២. វិមោក្ខ^{xlix} គុណធម៌ដែលផុតស្រឡះចាករាគៈ ជាដើម) បានខាង សុញ្ញតវិមោក្ខ អនិមិត្តវិមោក្ខ អប្បណិហិតវិមោក្ខ។

៣. សមាធិ, សភាពដែលដក់លំចិត្តស្មើមាំល្អក្នុង អារម្មណ៍ បានខាង សុញ្ញតសមាធិ អនិមិត្ត សមាធិ អប្បណិហិតសមាធិ។

៤. សមាបត្តិ, គុណជាតិដែលដល់ព្រម បានខាង សុញ្ញតសមាបត្តិ អនិមិត្តសមាបត្តិ អប្បណិហិត សមាបត្តិ។

៥. ញាណទស្សនៈ^l, កិរិយាឃើញដោយបញ្ញា បានខាង ត្រៃវិជ្ជា^{lii} គឺសេចក្តីដឹងវិសេសពាយ៉ាង។

៦. មគ្គការវនា, កិរិយាចំរើននូវមគ្គ បានខាង សតិ ប្បដ្ឋាន៤ សម្មប្បធាន៤ តទ្ធិបាទ៤ តន្ត្រិយ៥ ពល៥ ពោជ្ឈង្គ៧ មគ្គប្រកបដោយអង្គ៨ដ៏ ប្រសើរ។

៧. ផលសច្ចិកិរិយា, ដំណើរធ្វើឲ្យច្បាស់លាស់នូវ ផល បានខាង ធ្វើឲ្យច្បាស់លាស់នូវសោតាបត្តិ ផល ធ្វើឲ្យច្បាស់លាស់នូវសកទាតាមិផល ធ្វើឲ្យ ច្បាស់លាស់នូវនូវអនាតាមិផល ធ្វើឲ្យច្បាស់ លាស់នូវអរហត្តផល។

៨. កិលេសប្បហាន, កិរិយាលះបង់កិលេសបាន ខាង កិរិយាលះបង់រាគៈ លះបង់ទោសៈ លះបង់ មោហៈ។

៩. វិនិវរណតា ចិត្តស្ស, ចិត្តមាននិវរណធម៌ ប្រាសហើយ បានខាង ការហាមឃាត់ចិត្តចាករា គៈ ហាមឃាត់ចិត្តចាកទោសៈ ហាមឃាត់ចិត្ត ចាកមោហៈ។

១០. សុញ្ញតាវ អភិរតិ, សេចក្តីត្រេកអរក្នុងផ្ទះដ៏ ស្ងាត់ បានខាង សេចក្តីត្រេកអរក្នុងផ្ទះស្ងាត់ ដោយបឋមជ្ឈាន សេចក្តីត្រេកអរក្នុងផ្ទះស្ងាត់ ដោយទុតិយជ្ឈាន សេចក្តីត្រេកអរក្នុងផ្ទះស្ងាត់ ដោយតតិយជ្ឈាន សេចក្តីត្រេកអរក្នុងផ្ទះស្ងាត់ ដោយចតុត្ថជ្ឈាន។

សម្រាប់ពុទ្ធបរិស័ទមានចុះ៖ ២ប្រភេទ៖ អ្នក ប្រតិបត្តិគន្ធុចុះ និង អ្នកវិបស្សនាចុះ។ គន្ធុចុះជាដំណើរដំពាក់ដោយកិច្ច, ដំណើររវល់ ជាប្រក្រតីផ្នែកកិច្ចការរៀនសូត្រ ខាងបរិយត្តិ ពោលគឺការហាត់រៀនសូត្រ ទន្ទេញឱ្យចាំចេះ ស្ងាត់មាត់នូវពុទ្ធដីកាដែលមានចែងក្នុងគម្ពីរពុទ្ធ សាសនាមានព្រះត្រៃបិដកជាដើម។ ចំណែក វិបស្សនាចុះ គឺជាដំណើរដំពាក់ដោយកិច្ច ឬ រវល់ជាប្រក្រតីផ្នែកកិច្ចខាងវិបស្សនា គឺអប់រំកាយ

ចិត្ត សង្រួមតម្រូវឱ្យបានត្រឹមត្រូវវល្ល ដោយការ
ពិនិត្យមើលជាប្រចាំនូវសភាពចិត្តរបស់ខ្លួន។
វិបស្សនាធុរៈ ប្រព្រឹត្តិទៅតាមសតិបដ្ឋានវិបស្សនា
គឺមិនមែនតាមពិធីអធិកអធមⁱⁱⁱ ឬតាមពិធីអធិក
អធម្ម(ឬ អធិកអធម)^{iv} នោះឡើយ។

២.៣.សតិបដ្ឋានវិបស្សនា

សតិបដ្ឋានវិបស្សនា ជារបៀបហាត់ពិចារណា
ឲ្យឃើញច្បាស់នូវដំណើរសង្ខារធម៌ តាម
ការណ៍ពិត ដោយការតាំងស្មារតី(សតិ)នឹកដល់
កាយ, វេទនា, ចិត្ត, និង ធម៌ ឲ្យឃើញច្បាស់តាម
ពិត។ សតិបដ្ឋានវិបស្សនា អាចធ្វើបានគ្រប់ពេល
គ្រប់ទីកន្លែងនិងគ្រប់ឥរិយាបថ ប៉ុន្តែសតិ(ស្មារតី)
ដែលប្រសើរបំផុត គឺនៅពេលអង្គុយនៅទីនិង
ពេលដំសមគួរ។

១.សតិវិភង្គដល់កាយ៖

- ក.សតិក្នុងការដកដង្ហើម (អាណាបានសតិ)
- ខ.រលឹកដល់ឥរិយាបថដើរ ឈរ អង្គុយ ដេក
- គ.នឹកអំពីសេចក្តីយល់ច្បាស់ សម្បជញ្ញៈ
- ឃ.នឹកពិចារណាលើ ភាពមិនស្អាតរបស់កាយ
(បដិកូលមនសិការៈ)
- ង.នឹកពិចារណាលើ មហាកូតរូប៤ គឺ៖ បឋវី
(ដអាបោ(ទឹក) តេជោ(ភ្លើង) និងវាយោ(ខ្យល់)។
- ច.នឹកដល់ការស្នឹងស្អាតនៅទីស្នូសាន (អសុក
និមិត្ត)

២.សតិវិភង្គដល់វេទនា៖

ក.សុខវេទនា ទុក្ខវេទនា ឬតតសុខតតទុក្ខវេទនា

ខ.វេទនាជាលោកិយ ឬវេទនាជាផ្លូវចិត្ត

៣.សតិវិភង្គដល់ចិត្ត៖

- ក.សរាគំ (មានរាគៈ) ឬវីតរាគំ (គ្មានរាគៈ)
- ខ.សទោសំ(មានទោសៈ)ឬវីតទោសំ(គ្មានទោសៈ)
- គ.សមោហំ(មានមោហៈ)ឬវីតមោហំ(គ្មានមោហៈ)
- ឃ.សង្ខតំ (ចិត្តរញ្ញថយ) ឬវិក្ខតំ (ចិត្តរាយមាយ)
- ង.មហគ្គតំ(ចិត្តដ៏ឧត្តម) ឬអមហគ្គតំ(ចិត្តមិនឧត្តម)
- ច.សឧត្តរំ(ចិត្តដ៏ទៃខ្ពស់ជាង) ឬអនុត្តរំ(គ្មានចិត្ត
ដ៏ទៃខ្ពស់ជាង)
- ឆ.សមាហិតំ(ចិត្តស្ងប់ស្ងៀម) ឬអសមាហិតំ(ចិត្ត
មិនស្ងប់ស្ងៀម)
- ជ.វិមុត្តំ(ចិត្តរួចរំដោះ) អវិមុត្តំ(ចិត្តមិនរួចរំដោះ)

៤.សតិវិភង្គដល់ធម្ម(ឬធម៌)៖ ក.នីវរណធម៌

- ខ.ឧបាទានក្ខន្ធគ.អាយតនៈនិងសំយោជនៈ
 - ឃ.កត្តានៃការត្រាស់ដឹងពោជ្ឈង្គ៧ ង.អរិយសច្ច៤
- សតិបដ្ឋានវិបស្សនា ជាផ្លូវមួយដើម្បីសេចក្តី
បរិសុទ្ធនៃសត្វទាំងឡាយ ដើម្បីឈ្នះលើសេចក្តី
ស្តាយស្រណោះនិងខ្សឹកខ្សួល ដើម្បីរលត់បង្កនូវ
សេចក្តីឈឺចាប់និង សេចក្តីសោក ដើម្បីដើរលើ
ផ្លូវពិត ដើម្បីព្រះនិព្វាន ។

២.៤.សំយោជនៈ ១០

សំយោជនៈ(ស័ង្ក-យោជនៈ)(ន.) (សំយោជន
ឬសញ្ញាជន) កិលេសជាគ្រឿងប្រកបចិត្ត គឺ
កិលេសរឹងត្អឹងជាគ្រឿងទាក់ទាក់រូបវិត ដែល
អាស្រ័យនៅនឹងចិត្ត។ សំយោជនៈ ជាគ្រឿង
ញ៉ាំងចិត្តឲ្យជាប់ដោយកិលេស ជាគ្រឿងចង
ក្រៀកសត្វឲ្យជាប់ក្នុងវដ្តសង្សារ គឺការរិលកើត

វិលស្លាប់ឥតឈប់ឈរ។ សំយោជនៈអាចប្រៀប
បានទៅនឹងខ្សែច្រវាក់ដែលចងភ្ជាប់កងៃ កងើង
មិនឲ្យរួចខ្លួនទៅកាន់ព្រះនិព្វានបាន។ លុះ
ត្រាតែបុគ្គលអ្នកប្រតិបត្តិធម៌ផ្តាច់សំយោជនៈឲ្យ
អស់រលីង នោះទើបអាចសម្រេចអរហត្តផល
ដែលជាទីបំផុតនៃសេចក្តីទុក្ខ ពោលគឺនិព្វាន។
សំយោជនៈ១០ប្រការ៖ សំយោជនៈជាន់ទាប៥
និងជាន់ខ្ពស់៥។

២.៤.១.ឱម្ពុតិយសញ្ញា១៖ សំយោជនៈជាន់
ទាបមាន៥គឺ៖ ១-សក្កាយទិដ្ឋិ^{iv} គឺការឃើញខន្ធ
៥ថាជារបស់ខ្លួន ២-វិចិកិច្ចា^{vi} គឺសេចក្តីសង្ស័យ
ស្នាក់ស្នើរ ៣-សីលពត្តបរាមាស^{vii} គឺការជាប់
ជំពាក់ចិត្តទៅក្នុងកិច្ចខាងសាសនា ការប្តឹងស្តង់
អប្បិយជំនឿផ្សេងៗ ៤-កាមរាគៈ គឺសេចក្តី
តម្រេកក្នុងកាម ៥-បដិមៈ គឺសេចក្តីប្រាថ្នាការ
អាក្រក់ ហ្មឹងហ្មាញ ទើសទាស់ក្នុងចិត្ត។

២.៤.២.ឧទ្ធព្វុតិយសញ្ញា១៖ សំយោជនៈជាន់
ខ្ពស់មាន៥គឺ៖ ៦-រូបរាគៈ គឺតម្រេកក្នុងរូបភព,
៧-អរូបរាគៈ គឺតម្រេកក្នុងអរូបភព, ៨-មានៈ គឺ
សេចក្តីប្រកាន់មាំ ៩- ឧទ្ធច្ចៈ គឺចិត្តរសាប់រសល់
១០- អវិជ្ជា គឺសេចក្តីល្ងង់ ឬសេចក្តីមិនដឹង ។

មាត់នាំទៅដល់ការអស់ទៅនៃសំយោជនៈ
ជាន់ទាបទាំង៥ដំបូងគឺធ្វើឡើងតាមរយៈការប្រតិ
បត្តិឲ្យបានសម្រេចឈាននិងវិបស្សនា ដែលត្រូវ
តែធ្វើទាំង២ ជាមួយគ្នាដោយអាក់ខានមិនបាន។

ព្រះពុទ្ធបានសំដែងទុកថា៖ "ការលះកាត់ចោល
នូវសំយោជនៈទាំងឡាយ នៅពេលដែលបុគ្គល
ម្នាក់ដឹងនិងមើលឃើញភាពប្រែប្រួលនៃអាយត
នៈទាំង១២(អនិច្ចំអាយតនៈ១២) ពាក់ព័ន្ធនឹង
វិញ្ញាណទាំង៦ នៃផស្សៈ និង វេទនា ។⁴ ក្នុងន័យ
ស្រដៀងនេះដែរ ព្រះពុទ្ធបានសំដែងទុកថា៖
"ការដឹករំលីងសំយោជនៈ នៅពេលខ្លួនគេដឹង
និងមើលឃើញថា អនត្តានៃឥន្ទ្រិយទាំង៦ ឥន្ទ្រិ
យារម្មណ៍, ផស្សៈ និង អារម្មណ៍រំកើប។

៣.ព្រះសង្ឃ

ពុទ្ធបរស័ទ មានភិក្ខុ ភិក្ខុនី សាមណេ
ឧបាសក ឧបាសិកា គឺចាត់ជាពុទ្ធសាវ័កដ៏សំខាន់
សម្រាប់ពុទ្ធសាសនា។ ភិក្ខុ ឬព្រះសង្ឃ ឬព្រះ
ភិក្ខុសង្ឃ គឺពួកក្រុមដែលប្រព្រឹត្តបតិបត្តិតាម
គន្លងព្រះធម៌នៃព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ ព្រះសង្ឃ ជា
ពុទ្ធសាវ័ក ជាអ្នកប្រតិបត្តិល្អ ប្រតិបត្តិត្រង់តាម
ផ្លូវមជ្ឈិមាបដិបទា(អដ្ឋង្គកមគ្គ) ដើម្បីចេញចាក
ទុក្ខ និងប្រតិបត្តិដ៏សមគួរដល់សាមីចិកម្ម^{viii}។
ព្រះសង្ឃមានពីរពួកគឺ អរិយសង្ឃ និង សម្មតិ
សង្ឃ។ អរិយសង្ឃឬអរិយបុគ្គល គឺសង្ឃជាព្រះ
អរិយៈទាំងឡាយបានដល់ សោតាបន្នបុគ្គល១
សកទាតាមិបុគ្គល១ អនាតាមិបុគ្គល១ អរហន្តា
ខីណាស្រព១។ ព្រះអរិយសង្ឃទាំង៤ពួកនេះ
លោកចាត់ទុកថាជាសង្ឃរតនៈដ៏ប្រសើរសម្រាប់

⁴ សូមមើលគម្ពីរសំយុត្តនិកាយ

សត្វលោក។ ចំណែក សម្មតិសង្ឃ គឺសង្ឃជា បុប្ផជននៅឡើយ មិនទាន់បានសម្រេចមគ្គផលអ្វី ឡើយ គឺបួសជាសង្ឃដើម្បីរៀនសូត្រ ឬគ្រាន់តែ គម្រប់កិច្ចតាមការសន្មតប៉ុណ្ណោះ ព្រោះបុគ្គល ទាំងនេះនៅមានសំយោជនៈកិលេសដូចគ្រហស្ថ ជា ឧបាសក ឧបាសិកា និងបុប្ផជនទូទៅដែរ។

៣.១. អរិយសង្ឃ ឬ អរិយបុគ្គល^៥

ចំពោះគ្រហស្ថជាបុប្ផជនពិបាកលះបង់ ដាច់នូវសំយោជនៈបានឡើយព្រោះចិត្តជាប់ ស្មិតអារម្មណ៍លោកិយ ពោរពេញដោយលោក ធម៌ទាំង៨គឺ៖ មានលាភអត់លាភ មានយសអត់ យស សរសើរនិន្ទា សុខនិងទុក្ខ។ ប្រសិនបុគ្គល ណាលះបង់ចោលបាន នោះនឹងក្លាយជាអរិយ បុគ្គល មិនថាបុគ្គលនោះជាអ្នកបួសជាភិក្ខុសង្ឃ ឬជាឧបាសក ឧបាសិកា គ្រហស្ថធម្មតាឡើយ។ អរិយបុគ្គល មិនសម្គាល់លើទម្រង់នៃការស្លៀក ពាក់ឬ ទម្រង់ណាមួយឡើយ។ អរិយបុគ្គល ឬ អរិយសង្ឃ គឺជាមនុស្សដែលបានលះចោលសំ យោជនៈ។ ព្រះពុទ្ធសាសនា ចែកអរិយបុគ្គល មាន៤ ពួកគឺ៖

៣.១.១. សោតាបន្តបុគ្គល ជាអ្នកលះបង់ដាច់ ស្រឡះសំយោជនៈ៣គឺ៖

- 1. សក្កាយទិដ្ឋិ, ប្រកាន់ខ្លួនថាជារបស់ខ្លួន
- 2. វិចិកិត្តា, សេចក្តីសង្ស័យលើព្រះធម៌

3. សីលព្វតបរាមាស អប្បិយជំនឿខុសពីការពិត

តាមពុទ្ធសាសនាសោតាបន្តបុគ្គល មានកម្ម គឺកើតក្នុងឋានមនុស្សលោក ឬទេវលោក យ៉ាង ច្រើន៧ជាតិទៀតប៉ុណ្ណោះ។

៣.១.២. សកទាតាមិបុគ្គល ជាលះសំយោជនៈ៥ (គឺ៣ខាងដើម និង២ខាងច្រើន) គឺ៖

- 4. កាមរាគ, ត្រេកត្រអាលក្នុងកាមទាំងឡាយ
- 5. បដិមៈ, ចង្អៀតទើសចិត្តដោយក្តីក្រោធខឹង ប៉ុន្តែ នៅសល់ រាគៈ ទោសៈ មោហៈ ស្អប់ស្អើង បំផុតដែលលះមិនទាន់អស់។ សកទាតាមិបុគ្គល មានកម្មគឺកើតក្នុងឋានមនុស្សលោក យ៉ាងច្រើន ១ជាតិទៀតប៉ុណ្ណោះ។

៣.១.៣. អនាតាមិបុគ្គល ជាអ្នកដែលលះបង់សំ យោជនៈ ជាន់ទាបទាំង៥ខាងលើ បានដាច់ ស្រឡះ គ្មាននៅសេសសល់ រាគៈ ទោសៈ មោ ហៈ អ្វីឡើយ។ អនាតាមិបុគ្គល នៅសល់ ១ជាតិ កំណើតក្នុង សុទ្ធាវាសព្រហ្មប៉ុណ្ណោះ។

៣.១.៤. អរហត្តបុគ្គល

អរហត្តបុគ្គល(អះវៈហ័ត បុក-គល់) ឬព្រះ អរហន្តាខ្នាតស្រព ជាអ្នកសម្រេចលោកុត្តរធម៌ ថ្នាក់ខ្ពស់បំផុត, គឺជាអ្នកបានលះបង់សំយោជនៈ ទាំង១០ ដាច់ស្រឡះគ្មានសេសសល់(គឺ៥ខាង ដើម និង៥ខាងច្រើន) គឺ៖

- 6. រូបរាគៈ, ដាច់ជំពាក់នឹងរូប

⁵ សុត្តន្តបិដក ខុទ្ទកនិកាយ បដិសម្ពិទ្ធាមគ្គ ទិដ្ឋិកថា ស ក្កាយទិដ្ឋិនិទ្ទេស បិដកលេខ ៧០ ទំព័រ ៤៨-៤៩

- 7. អរូបរាគៈ, ជាប់ជំពាក់នឹងអរូប
- 8. មានៈ, សេចក្តីប្រកាន់ និង រឹងត្អឹង
- 9. ឧទ្ធច្ចៈ, សេចក្តីរាយមាយ
- 10. អវិជ្ជា, ភាពងងឹតល្ងង់ មិនយល់ការពិត

៣.២. ឧបាសក ឧបាសិកា

ឧបាសក ឧបាសិកា ជាពុទ្ធបរិស័ទ^៦ទាំងឡាយណាដែលស្មគ្រចិត្តសមាទាន នូវសិក្ខាបទ^៧ គឺចេតនាជាហេតុរៀរចាកកិរិយាធ្វើនូវអំពើបាបសៅហ្មងទាំងឡាយ តាមឧបនិស្ស័យរៀងខ្លួន។

៣.២.១. ឧបាសក ឧបាសិកាកាន់សីល៥

គឺពុទ្ធបរិស័ទជាគ្រហស្ថ បុព្វជនដែលស្មគ្រចិត្តសិក្សារក្សានូវនិច្ចសីល ឬសីល៥(បញ្ចសីល) បានដល់អង្គនៃសិក្ខាបទប្រាំ គឺរៀរចាក៖

- ១.បាណាតិបាត^៧ ការសម្លាប់សត្វ ។ ២.អទិន្នាទាន^៨ ការកាន់យករបស់ដែលគេមិនបានឲ្យដោយកាយ ឬវាចា ពោលគឺការលួចទ្រព្យគេ។ ៣.កាមេសុមិច្ឆាចារ^៩ ការប្រព្រឹត្តខុសក្នុងកាមគុណទាំងឡាយ ។ ៤.មុសាវាទ^{១០} ការពោលពាក្យមិនពិត គឺពោលពាក្យកុហក។ ៥.សុរាមេរយ ការសេពនូវទឹកស្រវឹងគឺសុរា និងមេរយ។^{១១}

អ្នកប្រព្រឹត្តិល្មើសកន្លងសិក្ខាបទទាំង៥នេះ នឹងធ្លាក់ទៅអបាយកូមិណាមួយជាមិនខាន។ អបាយកូមិ គឺជាទីឬស្ថានដែលមិនមានសេចក្តី

ចម្រើន មាន៤យ៉ាងគឺ៖ នរកឬនិរយកូមិ^{១២} បេត្តវិស័យ^{១៣} អសុរកាយ^{១៤} តិរច្ឆាន^{១៥} ។

៣.២.២. ឧបាសក ឧបាសិកាកាន់សីល៨

ឧបាសក ឧបាសិកាខ្លះទៀត ជាពុទ្ធបរិស័ទកាន់សីល៨ ជារៀងរាល់ថ្ងៃ ឬរៀងរាល់ថ្ងៃសីល។ អ្នកកាន់សីល៨ ត្រូវថែមសិក្ខាបទ៣ទៀតទៅលើសិក្ខាបទ៥ខាងដើម។ សិក្ខាបទទាំង៣នោះគឺ៖ ៦.វិកាលភោជនា កិរិយាបរិភោគនូវភោជនាហារក្នុងកាលខុស។ ៧.នច្ចគីតវាទិតវិស្វកទស្សនា កិរិយារាំច្រៀង ប្រគំនិងការមើលល្បែងផ្សេងៗ ដែលជាសត្រូវដល់កុសលធម៌។ ៨.មាលាគន្ធវិលេបន ធារណបណ្ណនវិក្ខុសនដ្ឋានា ការទ្រទ្រង់ ការប្រដាប់ និងការតាក់តែងស្អិតស្អាងរាងកាយដោយផ្កាកម្រង គ្រឿងក្រអូប និងគ្រឿងលាបផ្សេងៗ ។

៣.២.៣. ឧបាសក ឧបាសិកាកាន់សីល១០

គឺគ្រហស្ថដែលភាគច្រើនជាមនុស្សវ័យចាស់ដែលគេច្រើនហៅថាជូនដី តាដី ។ ជូនដី តាដី អ្នកកាន់សីល១០ត្រូវថែមសិក្ខាបទ២ទៀតទៅលើសិក្ខាបទ៨ខាងលើ គឺ៖ ៩. ឧបាសយនមហាសយនា ការស្នាក់នៅសេនាសនៈដ៏ខ្ពស់ហួសប្រមាណ និងសេនាសនៈដ៏ប្រសើរ ។ ១០.ជាតរូបរាជតប្បដិគ្គហណា ការកាន់យកនូវមាសនិងប្រាក់ដោយ

^៦ សុត្តន្តបិដក មជ្ឈិមនិកាយ មូលបណ្ណសក ភាគ២០ ទំព័រ ៣២១ និង៣២២។

^៧ បិដក លេខ៨២ អភិធម្មភាជនីយ ទំព័រ ១ ដល់១៦

ខ្លួនឯង ឬប្រើអ្នកដទៃឲ្យទទួលកាន់យក ហើយ ត្រកអរចំពោះមាសនិងប្រាក់នោះ ។

៣.២.៤. សាមណេរ

សាមណេរ ឬលោកនេន ជាកូនចៅឬដៅ ពង្សភេទប្រុសនៃសមណៈ ដែលបានលាចាកផ្ទះ សម្បែង ទៅបួសជាបព្វជិតរស់នៅក្នុងវត្តអារាម គឺជាពុទ្ធសាសនិកអ្នកកាន់សីល ១០ដូចដូនដី តាជីដែរ ។

៣.២.៥. ភិក្ខុ

ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ហៅថាភិក្ខុទាំងឡាយ ដែលបួសក្នុងសាសនាព្រះអង្គថាជាអរិយសាវ័ក^៨ ដោយត្រូវប្រកាន់យកវិន័យ២២០សិក្ខាបទ។ អរិយសាវ័ក ឬសង្ឃសាវ័ក គឺជាសាវ័កកម្រិតខ្ពស់ ជាឧបាសកឧបាសិកា។ អរិយសាវ័ក មិនលុះ អគតិទាំង៤និងមិន៖ ១.សេពនូវការជីកទឹក ស្រវឹង គឺសុរា និងមេរ័យ ២.ការត្រាច់ទៅតាម ច្រកល្អកខុសកាល ៣.ការដើរមើលមហោស្រព ៤.លេងល្បែងភ្នាល់ ៥.ការសេពគប់បាបមិត្ត ៦. សេចក្តីខ្ជិល។ ភិក្ខុសង្ឃ គឺជាអ្នកបួសរស់ក្នុងវត្ត អារាម មានភេទឧត្តមជាងសាមណេរ, ជាអ្នក សូមរស់ដោយបិណ្ឌបាត, ជាសមណដែលសង្វេគ ក្នុងវដ្តសង្សារ, អ្នកខ្ចាចបាបជានិច្ច ជាអ្នកព្យាយាមដុតបំផ្លាញកិលេសដែលជាអំពើអាក្រក់។ ភិក្ខុសង្ឃ គឺជាអ្នកស្ម័គ្រចិត្តកាន់វិន័យដែលមាន

ចំនួន ២២០សិក្ខាបទ^៩ ក្នុងការរស់នៅប្រចាំថ្ងៃ និងថ្ងៃឧបោសថ ក្នុងនោះក៏មានរួមបញ្ចូលសិក្ខា បទ១០ដូចដូនដីតាជីដែរ។ សិក្ខាបទរបស់ភិក្ខុ មាន២២០ គឺ៖ បារាជិក៤ សង្ឃាទិសេស១៣ អនិយត២ និស្សគ្គិយៈ៣០ ខុទ្ទកៈ(បាចិត្តិយៈ) ៩២ បាជិទេសនីយៈ៤ សេក្ខិយៈ៧៥ ។ ទីនេះ សូមលើកយកតែអាបត្តិសំខាន់គឺ បារាជិក៤ សង្ឃាទិសេស១៣ និងអនិយត២ មកបង្ហាញ ប៉ុណ្ណោះ។

ក.បរាជិក៤ គឺការប្រព្រឹត្តិកំហុសធ្ងន់៤យ៉ាង ដែលមិនអាចកែបាន គឺកំហុសមិនអាចអត់ឱន បាន ដែលនាំឲ្យសង្ឃអស់ខ្លឹមសារជាភិក្ខុ ត្រូវ បរាជ័យគឺត្រូវបង្ខំឲ្យសឹកលាចាកសិក្ខាបទជា ភេទសង្ឃមកគ្រហស្ថវិញ។ បរាជិក៤ គឺ៖

- ១.មេបុនធម្ម ភិក្ខុសេពមេបុនធម្ម។
- ២.អនិទ្ធាទាន ភិក្ខុយកទ្រព្យដែលគេមិនបាន ប្រគេន គឺលួចទ្រព្យគេ ។
- ៣.មនុស្សវិត្តហ ភិក្ខុក្លែងសម្លាប់មនុស្ស។
- ៤.ឧត្តរិមនុស្សធម្ម ភិក្ខុពោលអួតពីឧត្តរិមនុស្ស ធម្ម គឺធម៌របស់មនុស្សក្រៃលែងដែលមិនមាន ក្នុងខ្លួន។

ខ.សង្ឃាទិសេស ១៣ គឺកងអាបត្តិឬកំហុស១៣ ដែលមានកម្រិតទាបជាងអាបត្តិបារាជិក។ ក្រុម ភិក្ខុសង្ឃនឹងប្រជុំគ្នាដើម្បីវាយតម្លៃពីភាពធ្ងន់

^៨ សូមមើល បិដក ភាគ ១៩ - ទំព័រទី ៧១

^៩ សូមមើល បិដក ភាគ ១៣ - ទំព័រទី ១២៩

ស្រាលនៃបទល្មើសដែលភិក្ខុបានធ្វើទាស់នឹង វិន័យទាំង២២០ សិក្ខាបទដើម្បីឲ្យភិក្ខុនោះទទួល កំហុស និង កែប្រែ ទើបសង្ឃអាចទទួលឲ្យចូល ក្នុងគណៈវិញ ។ សង្ឃាទិសេស ១៣ គឺ៖

១.សុក្កចិសដ្ឋិ ក្លែងញ្ញាំងទឹកសុក្កៈឲ្យកម្រើកឃ្នាត ចាកទី។ **២.កាយសំសត្ត** មានតម្រេកចាប់ពាល់ កាយស្រ្តី។ **៣.ទុដ្ឋល្យវាចា** មានតម្រេក និយាយ ពាក្យអាក្រក់ចំពោះនិមិត្តស្រ្តី។ **៤.អត្តកាមបារិ ចរិយា** មានតម្រេក និយាយល្បួងស្រ្តីឲ្យបម្រើខ្លួន ដោយកាម។ **៥.សញ្ញាវត្ត** និយាយដឹកនាំឲ្យបុរស និង ស្រ្តីបានគ្នាជាប្តីប្រពន្ធ។ **៦.សញ្ញាចិកា** ភិក្ខុ ធ្វើកុដិបូកដោយកំបោរប្តីស្អិតដែលមិនមានអ្នក ណាជាម្ចាស់របស់សម្រាប់ជាទីនៅរបស់ខ្លួន។ ត្រូវធ្វើឲ្យត្រូវនឹងប្រមាណគឺបណ្តោយ១២ ចំអាម ទទឹង៧ចំអាម ដោយចំអាមព្រះសុគត។ កាល ដែលនឹងធ្វើនោះ ត្រូវឲ្យសង្ឃសំដែងទីឲ្យជាមុន សិន បើមិនបានឲ្យសង្ឃសំដែងឲ្យក្តីធ្វើឲ្យកន្លង ហួសប្រមាណក្តី។សិក្ខាបទនេះហៅថាកុដិការក៏ បាន។

៧.មហាលូក បើកុដិដែលធ្វើនោះ មានទាយកជា ម្ចាស់របស់ ធ្វើឲ្យកន្លងហួសប្រមាណនោះបាន ប៉ុន្តែត្រូវឲ្យសង្ឃសំដែងទីឲ្យជាមុនហើយមិន បានឲ្យសង្ឃសំដែងទីឲ្យ។ **៨.អមូលក** ភិក្ខុក្រោធខឹង នឹងភិក្ខុឯទៀត ហើយក្លែងចោទគេដោយ អាបត្តិបារាជិកមិនមានមូល។ **៩.អញ្ញាភាតិយ** ភិក្ខុ ក្រោធខឹងភិក្ខុឯទៀត ហើយក្លែងរកលេសមក ចោទគេដោយអាបត្តិបារាជិក។ **១០.សង្ឃភេទ** ភិក្ខុ

ព្យាយាមបំបែកសង្ឃឲ្យបែកគ្នា ភិក្ខុដទៃហាម ប្រាមមិនស្តាប់។ សង្ឃបានសូត្រសមនុភាសន កម្មដើម្បីឲ្យលះបង់តែមិនលះបង់។ **១១.ភេនាវ ត្តក** ភិក្ខុប្រព្រឹត្តតាមភិក្ខុដែលបំបែកសង្ឃនោះ ភិក្ខុដទៃហាមប្រាមមិនស្តាប់។ សង្ឃបានសូត្រស មនុភាសនកម្មដើម្បីឲ្យលះបង់ តែមិនលះបង់។ **១២.ទុព្វចជាភិក** ភិក្ខុមានជាតិជាអ្នកប្រដៅក្រ ភិក្ខុឯទៀតយាត់មិនស្តាប់។ សង្ឃបានសូត្រស មនុភាសនកម្មដើម្បីឲ្យលះបង់ ហើយមិនលះប ង់។ **១៣.កិលទូសក** ភិក្ខុទ្រុស្តត្រកូល គឺភិក្ខុដែល ប្រចុបប្រចែងគ្រហស្ត។ សង្ឃបានបណ្តេញ ចេញពីវត្ត ហើយត្រឡប់ជាតិ៖ដៀលសង្ឃវិញ សង្ឃបានសូត្រសមនុភាសនកម្មដើម្បីឲ្យលះបង់ ហើយមិនលះបង់ ។

គ.អេនិយត២

១.អលំកម្មនិយ ភិក្ខុអង្គុយក្នុងទីកំបាំងភ្នែកតែ ពីរនាក់ និងស្រ្តី បើមានមនុស្សដែលគួរជឿ បាន ពោលពាក្យចោទដោយអាបត្តិបីយ៉ាងគឺ បារាជិក សង្ឃាទិសេស ឬ បាចិត្តិយ អាបត្តិណាមួយ បើ ភិក្ខុទទួលប្តេជ្ញាដោយអាបត្តិណា ឬគេចោទចំ ពោះអាបត្តិណា អោយវិន័យធម៌ កាត់ទោស ចំពោះ អាបត្តិនោះ។

២.នាលំកម្មនិយ ភិក្ខុអង្គុយក្នុងទីកំបាំងត្រចៀក តែពីរនាក់និងស្រ្តីបើមានមនុស្សដែលគួរជឿបាន ពោលដោយអាបត្តិពីរយ៉ាង គឺសង្ឃាទិសេស ឬ បាចិត្តិយ អាបត្តិណាមួយ បើភិក្ខុទទួលប្តេជ្ញា

ដោយអាបត្តិណា ឬគេចោទចំពោះអាបត្តិណា អោយវិន័យធម៌កាត់ទោស ចំពោះអាបត្តិនោះ។

៣.២.៦. ភិក្ខុនី¹⁰

ភិក្ខុនីសង្ឃ គឺជាស្ត្រីមកេទស្រី ដែលបាន បោះបង់ជីវភាពជាគ្រហស្ថ រស់នៅដោយចិណ្ឌ បាតចង្កាន់ រស់នៅក្នុងអាស្រម ឬកុដិ ក្នុងភាពក្រី ក្រនិងជាអ្នករក្សាព្រហ្មចរិយាធម៌ ជាអចិន្ត្រៃយ៍។ វិន័យសម្រាប់ភិក្ខុនីសង្ឃ ត្រូវគោរព និង ប្រតិបត្តិ សរុបទាំងអស់មាន ៣១១ សិក្ខាបទ។

ស្ត្រីដំបូងគេ ដែលបានបួសជាភិក្ខុនី នៅពុទ្ធ កាល គឺព្រះមហាជាបតីគោតមី ជាម្តាយមីង (ព្រះមាតុច្ឆា) ជាព្រះមាតាចិញ្ចឹមរបស់ព្រះពុទ្ធ បន្ទាប់មកមានស្ត្រីជាច្រើនទៀតចូលមកបួស ជា បន្តបន្ទាប់។ ដោយវិន័យសិក្ខាបទ និងបញ្ញា ប្រឈមខ្លាំងក្លាពេក សម័យក្រោយមក ភិក្ខុនីមិន មានវត្តមានទៀតឡើយ។

សេចក្តីសន្និដ្ឋាន

ព្រះពុទ្ធ ព្រះធម៌ ព្រះសង្ឃ គឺ ជាមូលដ្ឋាន គ្រឹះនៃពុទ្ធសាសនា។ ព្រះពុទ្ធ និងព្រះសង្ឃ គឺជា មនុស្សពិតៗដែលបានប្រតិបត្តិនូវព្រះធម៌ ហើយ បានសម្រេចនូវគុណប្រយោជន៍ គឺសេចក្តីសុខ-

ចម្រើនដែលបានពីការប្រព្រឹត្តតាមព្រះធម៌នេះ។ ពុទ្ធសាសនាដើរតួសំខាន់ក្នុងជីវភាពសង្គមនិង នយោបាយក្នុងការរស់នៅប្រចាំថ្ងៃសម្រាប់ពុទ្ធ សាសនិកជន។ ចំណែកមនុស្សទូទៅដែលកាន់ សាសនាផ្សេងក៏ អាចនឹងសម្រេចនូវអានិសង្ស បានដែរ ប្រសិនបើអនុវត្តបានត្រឹមត្រូវតាមព្រះ ធម៌គឺចតុរារិយសច្ច។

ការសិក្សារៀនសូត្រ ព្រះធម៌ និងការចម្រើន សតិបដ្ឋានវិបស្សនាតាមមាតិកាដ៏ត្រឹមត្រូវរបស់ ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ត្រូវពឹងលើគម្ពីរពុទ្ធសាសនា ជា ពិសេសគម្ពីរព្រះត្រៃបិដក និងពឹងលើព្រះភិក្ខុ សង្ឃឬអ្នកមានចំណេះដឹងត្រឹមត្រូវខាងពុទ្ធ សាសនា និងខិតប្រឹងប្រែងប្រតិបត្តិដោយខ្លួន ឯងផ្ទាល់។ គេមិនត្រូវយកពុទ្ធសាសនាធ្វើជា ល្បែងជំនឿដើម្បីបន់ស្រន់ដោយងងឹតងងុលឬ យកពុទ្ធសាសនាធ្វើជាមុខរបរជំនួញដើម្បីបោក ប្រាស់កោសកៀររកប្រយោជន៍ពីមនុស្សដូចគ្នា ឡើយ ផ្ទុយទៅវិញគួរលើកទឹកចិត្តដល់អ្នកមាន សទ្ធាក្នុងពុទ្ធសាសនាឱ្យចម្រើននូវបញ្ញាតាមគន្ថ ធុរៈឬវិបស្សនាធុរៈទៅតាមឧបនិស្ស័យរៀងខ្លួន។

¹⁰ សូមមើល គម្ពីរ ភិក្ខុនីវិភង្គ

ឯកសារយោង/គន្ថនិទ្ទេស

១-ជូន ណាត : វចនានុក្រមខ្មែរ, ការផ្សាយរបស់ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យ បោះពុម្ពលើកទី៥ ឆ្នាំ១៩៦៧

២-ស្រុង ចាន់ណា, គេហទំព័រ៥០០០ឆ្នាំ (<https://5000-years.org/kh/>)

៣- <https://km.wikipedia.org/wiki/ព្រះពុទ្ធសាសនា>

៤-យំញ មិញ គឿង (ភិក្ខុ គុណយោសោ, វត្តស្វាយ ខេត្តគឿងយ៉ាង, វៀតណាម) (<http://m.ti-kh.org/>)

៥-ព្រះត្រៃបិដក ឈូកក្រហម (<https://chhouk-kroh.com/>)

៦-បណ្ឌិត ធម្មណាត, (ទីប្រឹក្សា គណៈកម្មការពុទ្ធិកសមាគមខ្មែរ វត្តខេមរតនារាម), (<https://watkhmers.org>)

ⁱ ពាក្យថា រតនត្រ័យ មកពីពាក្យ រតនៈ+ត្រ័យ។ រតនៈ (រៈតៈនៈ) រត្នៈ រតន វត្ថុឬរបស់ដែលញ៉ាំងចិត្តឲ្យរីករាយ; ...” ត្បូង , កែវ; + ត្រ័យ (ត្រៃ, ៣)។ ពាក្យ រតនត្រ័យ ក្នុងពុទ្ធសាសនាត្រូវបានកំណត់ន័យយ៉ាងច្បាស់គឺសំដៅដោយ ត្រង់ចំពោះអង្គជាទីពឹង ទីរព្យាទាំង៣គឺ៖ ព្រះពុទ្ធ ព្រះធម៌ ព្រះសង្ឃ។ ចំណែកកែវមួយដោយឡែកៗ ហៅថា ពុទ្ធ រតនៈ, ធម្មរតនៈ, សង្ឃរតនៈ, ឬថា ព្រះពុទ្ធវត្ថុ, ព្រះធម៌វត្ថុ, ព្រះសង្ឃវត្ថុ ។ គេអាច ជំនួសពាក្យ រតនត្រ័យ ដោយ ពាក្យ ថា សរណត្រ័យ ដែលមានន័យថា ប្រជុំបីនៃសរណៈ គឺព្រះពុទ្ធ, ព្រះធម៌, ព្រះសង្ឃ បាន ប៉ុន្តែវាអាចច្រឡំ នឹងតួអង្គជាទីពឹងនៃលទ្ធិព្រាហ្មណ៍។ តាមលទ្ធិព្រាហ្មណ៍ថា ប្រជុំបីនៃសរណៈ គឺព្រះព្រហ្ម, ព្រះសិវៈ, ព្រះវិស្ណុ។

ⁱⁱ ចតុរារិយសច្ច (ន.) អរិយសច្ច៤យ៉ាង ដែលជាការពិតពិតប្រាកដ ៤យ៉ាងដែលមានជម្រៅហួសពីសម្មតិសច្ចដែល សន្មតដោយបុគ្គល, គឺជាសច្ចសត្យានុម័តឬសច្ចបរានុម័ត៤យ៉ាងដែលជ្រៅជាងសច្ចអត្តនោម័ត។ ចតុរារិយសច្ច គឺ៖ ១.សេចក្តីលំបាកពិតប្រាកដ (ទុក្ខអរិយសច្ចៈ) ២.ហេតុនៃសេចក្តីលំបាកពិតប្រាកដ (ទុក្ខសមុទិយអរិយសច្ចៈ) ៣.សេចក្តីសុខស្ងប់ពិតប្រាកដ(និរោធអរិយសច្ចៈ) ៤.របៀបត្រឹមត្រូវពិតប្រាកដដើម្បីវត្តប្រតិបត្តិទៅដល់សេចក្តី សុខស្ងប់(មគ្គអរិយសច្ចៈ)។ ការពិតទាំងនេះ គេមិនអាចយល់បានដោយប្រើចំណេះដឹងទូទៅធម្មតា(ពុទ្ធិសាមញ្ញ) ឡើយ គឺគេត្រូវការចាំបាច់នូវចំណេះដឹងវិទ្យាសាស្ត្រ(ពុទ្ធវិទ្យាសាស្ត្រ) និងចំណេះដឹងទស្សនវិជ្ជា(ពុទ្ធិទស្សនវិជ្ជា) ដើម្បីយល់ និងបកស្រាយបំភ្លឺ ពន្យល់បង្ហាញ។ ចតុរារិយសច្ច (ទុក្ខ សមុទិយ និរោធ មគ្គ) និង បរមត្ថធម៌ (នាមរូបំ អនិច្ចំ ទុក្ខំ អនត្តា) ជាដើម។ នាមរូបំ អនិច្ចំ ទុក្ខំ អនត្តា គឺអ្វីៗតែងតែប្រែប្រួល ហើយរងការលំបាកដោយសម្ពាធហើយមិនមែនជារបស់ខ្លួនឡើយ គឺមានន័យថា បន្ទាប់ពីស្លាប់ ជីវិតមិនរលត់សូន្យឡើយ គឺបន្តកពថ្មី មិនមែនក្នុង ន័យថា ព្រលឹងអចិន្ត្រៃយ៍ អមតៈនោះទេ។ បញ្ហាប្រឈមរបស់មនុស្សជាតិ គឺនៅក្នុងពេលបច្ចុប្បន្ន មិនមែននៅ ក្នុងអតីតកាល ឬអនាគតកាលឡើយ។ សមាទិដ្ឋិ បដិសេធសកាយទិដ្ឋិ និងមិនទទួលយកទិដ្ឋិហួសហេតុទាំង២ យ៉ាង៖ គឺសស្សតទិដ្ឋិ (Eternalism) និងឧច្ឆេទទិដ្ឋិ (Nihilism) ។ សស្សតទិដ្ឋិជាទ្រឹស្តី ឬជំនឿដែលទាក់ទងទៅនឹង ជីវិតអចិន្ត្រៃយ៍ ឬរបស់អចិន្ត្រៃយ៍។ ចំណែកឧច្ឆេទទិដ្ឋិ ថា មនុស្សស្លាប់ទៅសូន្យមិនកើតទៀត។ ទាំងសកាយទិដ្ឋិ និយម, សស្សតទិដ្ឋិនិយម និងឧច្ឆេទទិដ្ឋិនិយម មិនអាចជួយ មនុស្សឲ្យលះបង់សំយោជនៈកិលេស ដែលចង

មនុស្សទៅនឹងភព ហើយដែលជាប្រភព នៃទោមនស្សទាំងឡាយដែលកើតឡើយ។ ផ្លូវទៅកាន់ព្រះនិព្វានដែល
ជាសេចក្តីស្ងប់ចិត្ត គឺត្រូវមានសម្មាទិដ្ឋិជាមុនសិន។

iii ធម៌(ជំរ) ឬ ធម្ម(ជ័ម ឬ ជ័ម-ម-) (ន.)សភាវៈដែលទ្រទ្រង់សត្វលោក, ឬបរិយត្តិ ឬក្រឹត្យក្រមធម្មជាតិ ឬច្បាប់ធម្មជាតិ
។ ពុទ្ធបរិស័ទ ប្រើពាក្យ ធម៌ ឬ ធម្ម សំដៅលើ ឱវាទរបស់ព្រះពុទ្ធ ឬ ពុទ្ធវចនៈដែលត្រូវបានអ្នកប្រាជ្ញខាងពុទ្ធ
សាសនាចារទុកក្នុងគម្ពីរព្រះត្រៃបិដក មាន៨ម៉ឺន ៤ពាន់ធម្មកូន។

iv ព្រះខីណាស្រព (ន.) អរិយបុគ្គលដែលអស់អាសវៈ។ ខីណាស្រព (ខីណា-ស្រប់) (ន.) < ខីណា: "ការអស់" + អា
ស្រវៈ; អាសវៈ " គ្រឿងត្រាំសៅហ្មង " ៖ ការអស់គ្រឿងត្រាំសៅហ្មង ។ អាសវៈ ទីនេះសំដៅ អាសវកិលេស គឺ
កិលេសជាគ្រឿងត្រាំក្នុងសន្តាន ។ កិលេសជាគ្រឿងត្រាំនៅក្នុងសន្តាន មាន៤គឺ ១-កាម ហៅថា កាមាសវៈ; ២-ភព
ហៅ ភវាសវៈ; ៣-ទិដ្ឋិ ហៅ ទិដ្ឋាសវៈ; ៤- អវិជ្ជា ហៅ អវិជ្ជាសវៈ ។ ពាក្យ អាសវៈ ក៏អាចមានន័យស្រដៀងនឹង
ពាក្យ ឱយ ដែរ ។ ឱយ (ឱយៈ) (ន.) អន្លង់; ជំនន់។ កិលេសដែលពន្លង់សត្វ មាន៤គឺ ១- កាម ហៅថា កាមោយៈ
អន្លង់កាម; ២- ភព ហៅថា ភវោយៈ អន្លង់ភព; ៣- ទិដ្ឋិ ហៅថា ទិដ្ឋោយៈ អន្លង់ទិដ្ឋិ; ៤- អវិជ្ជា ហៅថា អវិជ្ជោយៈ
អន្លង់អវិជ្ជា។ ដូចនេះ ព្រះខីណាស្រព សំដៅ ព្រះអរហន្ត ឬអរិយបុគ្គលដែលអស់គ្រឿងត្រាំសៅហ្មង ឬបុគ្គល
ដែលមិនលង់ក្នុងកិលេស ឬអ្នកដែលអស់កិលេស មិនលង់ក្នុង កាម, ភព, ទិដ្ឋិ, អវិជ្ជា។

v ពុទ្ធសាសនា (ន.) ពាក្យបណ្តាំរបស់ព្រះពុទ្ធ(ពុទ្ធវចនៈ) ឬពាក្យប្រៀនប្រដៅរបស់ព្រះពុទ្ធ, ឬលទ្ធិរបស់ព្រះពុទ្ធ។

vi សាវ័កព្រះពុទ្ធ(ន.)សិស្សស្តាប់ឱវាទព្រះពុទ្ធ, ឬអ្នកសិក្សារៀនសូត្រ និងធ្វើការប្រតិបត្តិតាមធម៌ព្រះពុទ្ធ។

vii ពុទ្ធបរិស័ទ (ពុត -បរិស័ត) ន. ពួកជនដែលស្ម័គ្រចិត្តរួមគំនិតតាមពុទ្ធសាសនា។ ពុទ្ធបរិស័ទមាន៤ជំពូក គឺ ១.ភិក្ខុ
២.ភិក្ខុនី ៣.ឧបាសក និង៤.ឧបាសិកា ។ ព្រះបរមសាស្តាត្រាស់ថា ហេតុដែលនាំឱ្យសាសនាព្រះអង្គរុងរឿងមាន
ប្រាំយ៉ាង និង ហេតុដែលនាំសាសនាវិនាសសាបសូន្យក៏មានប្រាំដូចគ្នា ។ ហេតុដែលនាំឱ្យសាសនារុងរឿងគឺ
បរិស័ទទាំង៤៖ ១- ស្តាប់ធម៌ដោយគោរព ២- រៀនធម៌ដោយគោរព ៣- ទ្រទ្រង់ធម៌ដោយគោរព ។ ៤-ពិចារណា
នូវសេចក្តីនៃធម៌ដែលទ្រទ្រង់ខ្លួនឱ្យយល់ច្បាស់។ ៥-ដឹងសេចក្តីអធិប្បាយនៃធម៌ហើយប្រតិបត្តិតាមដោយគោរព។
ចំណែកហេតុសាសនារលាយសាបសូន្យក៏ដោយសារបរិស័ទទាំង៤ពួក៖ ១- មិនស្តាប់ធម៌ដោយគោរព ។ ២-មិន
រៀនធម៌ដោយគោរព ។ ៣-មិនទ្រទ្រង់ធម៌ដោយគោរព។ ៤-មិនពិចារណានូវសេចក្តីនៃធម៌ដែលខ្លួនទ្រទ្រង់ហើយ
គឺមិនដឹងសេចក្តីអធិប្បាយនៃធម៌នោះដោយមិនយកចិត្តទុកដាក់។ ៥-មិនដឹងសេចក្តីនៃធម៌ មិនប្រតិបត្តិតាមធម៌
ដោយគោរព។ ហេតុទាំងដប់នេះជាកិច្ចដែលបរិស័ទ៤ពួកពិសេសគឺអ្នកបួសរស់អាស្រ័យនឹងព្រះពុទ្ធសាសនា
ផ្ទាល់ត្រូវកាន់យក ហើយពិចារណាឱ្យបានស៊ីជម្រៅ ហេតុទាំងឡាយណាដែលនាំឱ្យចម្រើនគួរប្រតិបត្តិឱ្យ
ណាស់ ចំណែកឯហេតុទាំងឡាយណាដែលនាំឱ្យវិនាសគួររៀនឱ្យឆ្ងាយ ទើបសាសនាចម្រើនចម្រើន។ នៅក្នុង
សម័យពុទ្ធកាលបរិស័ទ៤ពួកសំដៅលើ ភិក្ខុ ភិក្ខុនី ឧបាសក ឧបាសិកា ។ ទោះបីក្រោយព្រះពុទ្ធបរិនិព្វាន ភិក្ខុនីពុំ
ទទួលបានបញ្ចវគ្គក៏ដោយ ក៏ពាក្យថា បរិស័ទ៤ពួក ក្នុងពុទ្ធសាសនានៅតែមានប្រើដដែល ព្រោះបានជំនួស ភិក្ខុនី
ដោយ សាមណេរ វិញ។ ដូចនេះ បរិស័ទ៤ពួក គឺមាន ភិក្ខុ សាមណេរ ឧបាសក ឧបាសិកា ដែលជាគ្រឹះដ៏សំខាន់
សម្រាប់ទ្រទ្រង់ព្រះពុទ្ធសាសនាឱ្យស្ថិតស្ថេររុងរឿងតទៅ ឬវិនាសបាន។

viii អង្គកថា អត្ថ-បៈកៈថា (ន.) ពាក្យអធិប្បាយសេចក្តីឲ្យងាយយល់។

ix ដីកា (ន.) គម្ពីរកែខៃ បញ្ជាក់អត្ថន័យរបស់បាលីបិដកខ្លះ របស់អង្គកថាបាលីខ្លះ របស់ដីកាមុនៗខ្លះ អាងដល់អត្ថន័យរបស់គម្ពីរឯទៀត ។ ឧទា.គម្ពីរសារត្ថទីបនី ជាមូលដីកាបដីកាដើម ចំណែកគម្ពីរវិមតិវិនោទនី ជាអនុដីកាបដីកាបន្ទាប់ រីឯ វេជ្ជពុទ្ធិ ជាអនុនុដីកាបដីកាបន្ទាប់ពីអនុដីកាមកទៀត នៃវិនយបិដក ។ ឯដីកាដែលកើតមានថ្មីៗ តាមករៀតហៅថា នវដីកាបដីកាថ្មី ។

x យោជនា យោជៈនា បា. (ន.) ឈ្មោះគម្ពីរបាលីភាសាប្រាប់ដំណើរប្រយោគនិងសម្ពន្ធបាលីជាដើម ។

xi ចិត្ត (ន.) នាម, មនោ, វិញ្ញាណ, ធម្មជាតិសម្រាប់សន្សំអារម្មណ៍, សម្រាប់គិត ។ ចិត្តមាន៣ខណៈ៖ ១.ឧប្បាទ - កើត ២.បីតិ - តាំងនៅ ៣.ភង្គៈ - រលត់។ ចិត្ត៨៨ដួង ឬ ចិត្ត១២១ដួង គឺការវិចារចរចិត្ត៥៤ + រូបាវចរចិត្ត១៥ + អរូបាវចរចិត្ត១២ + លោកុត្តរចិត្ត៨ = ៨៩ ។ ចិត្តកើតមានដោយអាស្រ័យប្រកបនឹងចេតសិក និងវិញ្ញាណ៦។ វិញ្ញាណ៦គឺ៖ វិញ្ញាណទាំង៥កើតឡើងអាស្រ័យនឹងអាយតនៈគឺទ្វារវិញ្ញាណ៥ ចំណែក មនោវិញ្ញាណ ជាការដឹងរបស់ចិត្ត កើតនៅមនោទ្វារ អាស្រ័យនឹងហឫទ័យ ក្នុងបេះដូង។ លើសពីនេះ ចិត្តនៅគ្រប់ទីកន្លែង។ ចិត្តដឹង (វិញ្ញាណ)នៅទីតាំងណា គេហៅឈ្មោះចិត្ត(វិញ្ញាណ)តាមទីតាំងនោះ ឧ.ចក្ខុវិញ្ញាណ គឺចិត្តដឹងដោយភ្នែក ជាដើម។ ជីវិតរបស់សត្វមានជីវិតនិមួយៗ ចាប់ផ្តើមពីចិត្តនៃការកើត (បដិសន្ធិចិត្ត) បន្ទាប់ពីបដិសន្ធិចិត្តរលត់ទៅ កវង្គចិត្តតឡើង ហើយបន្តការកើតរលត់ៗតទៅ រហូតដល់ចុតិចិត្ត(មរណៈចិត្ត) កើតឡើងទទួលមុខងារ ជំនួសកវង្គចិត្ត។ កវង្គចិត្តចុងក្រោយបង្អស់ គឺចុតិចិត្តដែលបំពេញ មុខងារនៃសេចក្តីស្លាប់ ។ ចំពោះសត្វមានជីវិត ចិត្តទាំង៣នេះ គឺបដិសន្ធិចិត្ត កវង្គចិត្ត និងចុតិចិត្ត ជាចិត្តតែមួយក្នុងជាតិ (កំណើត) ក្នុងចេតសិកនិងអារម្មណ៍ ដែលវាតោងយក។ ចំពោះមនុស្សធម្មតា ចិត្ត១ក្នុងមហាវិបាកចិត្ត៨ បំពេញមុខងារជា បដិសន្ធិចិត្ត កវង្គចិត្ត និងចុតិចិត្ត ។ អារម្មណ៍ដែលចិត្ត តោងយក គឺមរណាសន្ននិមិត្ត ដែលកើតឡើងនៅពេល រៀបនឹងស្លាប់ ក្នុងអតីតជាតិ (មុនជាតិនេះ១ជាតិ)។ មរណាសន្ននិមិត្ត ជាអារម្មណ៍របស់កម្ម នៅពេលរៀបស្លាប់។ មុននឹងកម្មដែលជាគ្រឿងឧបត្ថម្ភរលត់ទៅ ក្នុងចំណោមកុសលកម្ម និងអកុសលកម្ម ដែលប្រវែងគ្នា យកឈ្នះឲ្យបានជាកម្មវិបាក(ផល) កម្មណាមួយនឹងបានឈ្នះ។ កម្មដែលឈ្នះនេះ អាចកើតឡើងជាអារម្មណ៍ របស់កវង្គចិត្ត។ កាលណាហេតុនេះ កើតឡើងមនុស្សនោះអាចតោងយក កម្មល្អឬអាក្រក់ ដែលខ្លួនបានធ្វើពីមុន ដែលជាប់ទាក់ទងនឹង កម្មឈ្នះនោះ។ កុសលចិត្ត ឬអកុសលចិត្ត ដែលគេពិសោធន៍ឃើញក្នុងពេលនោះ ក៏កើតឡើងប្រាកដក្នុងចិត្តជាថ្មី។ ជាញឹកញយ និមិត្តឬនិមិត្តរូបណាមួយ ដែលទាក់ទង នឹងកម្មឈ្នះនោះ កើតឡើង ក្នុងទ្វារវិញ្ញាណណាមួយ។ វាអាចជាអារម្មណ៍មួយ ក្នុងអារម្មណ៍៥ របស់បញ្ចវិញ្ញាណ ទទួលក្នុងទ្វារណាមួយ ក្នុងចំណោមទ្វារវិញ្ញាណ៥ ជាអារម្មណ៍បច្ចុប្បន្ន ឬទទួលក្នុងមនោទ្វារ ជាអារម្មណ៍អតីត។ អារម្មណ៍អតីតឬបច្ចុប្បន្ននេះ ដែលទាក់ទងនឹងកម្មឈ្នះ មានឈ្មោះថា កម្មនិមិត្ត ។

xii ចេតសិក (ន.) សភាវៈដែលប្រកបផ្សំនឹងចិត្ត កើតរលត់ព្រមជាមួយនឹងចិត្ត ឬជាតុផ្សំនៃចិត្ត។ ចេតសិកមាន៥២៖ ក-អញ្ញាសមាណាចេតសិក១៣ (គឺសព្វចិត្តសាធារណចេតសិក៧ និង បកិណ្ណកចេតសិក៦), ខ-អកុសលចេតសិក

១២ (គឺមោចតុក្កៈ២, លោតិកៈ៣, ទោចតុក្កៈ២, បីទុកៈ២ និង វិចិត្រិច្ឆា១) និង គ-សោភណ្ណចេតសិក២៥(គឺ សោភណ្ណសាធារណៈចេតសិក១៩, វិរតិចេតសិក៣, អប្បមញ្ញាចេតសិក២ និង បញ្ញាទ្រិយចេតសិក១)។

ក-អញ្ញាសមាណាចេតសិក១៣គឺ បានដល់ សព្វចិត្តសាធារណៈចេតសិក៧ គឺ ១-ផស្ស្យ (ប៉ះខ្នប់់អារម្មណ៍) ២-វេទនា (សោយអារម្មណ៍) ៣-សញ្ញា (សម្គាល់ចំណាំអារម្មណ៍) ៤-ចេតនា (គិតចាត់ចែងអារម្មណ៍) ៥-ឯកគត្តា(ផ្គង់ចិត្តក្នុងមានអារម្មណ៍តែមួយ) ៦-ជីវិតិទ្រិយ (ញ៉ាំងសហជាតធម៌អោយរស់នៅ) ៧-មនសិការោ (យកចិត្តធ្វើទុកក្នុងចិត្ត) និង បកិណ្ណកចេតសិក៦ គឺ ៨-វិតក្កៈ(ត្រិះរិះនូវអារម្មណ៍) ៩-វិចារៈ(ពិចារណាអារម្មណ៍) ១០-អធិមោក្ខៈ(ចុះស៊ប់ក្នុងអារម្មណ៍) ១១-វិរយៈ(ព្យាយាម) ១២-បីតិ(ឆ្អែតក្នុងកាយក្នុងចិត្ត) ១៣-ឆន្ទៈ(បំណងក្នុងអារម្មណ៍)

ខ-អកុសលចេតសិក១២ បានដល់ មោចតុក្កៈ២ គឺ ១-មោហៈ(វង្វេងក្លែងក្នុងអារម្មណ៍) ២-អហិរិកៈ(មិនខ្មាសបាប) ៣-អនោត្តប្បៈ(មិនតក់ស្លុតខ្លាចក្នុងបាប) ៤-ឧទ្ធច្ចៈ(រវើរវាយក្នុងអារម្មណ៍), លោតិកៈ៣គឺ ៥-លោភៈ(លោភជាប់ជំពាក់ក្នុងអារម្មណ៍) ៦-ទិដ្ឋិ (ការយល់ខុស) ៧-មានៈ(ប្រកាន់ រឹងត្អឹង), ទោចតុក្កៈ២គឺ ៨-ទោសៈ(ប្រទូស្តក្នុងអារម្មណ៍) ៩-ឥស្ស្យ (ច្រណែន) ១០មច្ឆរិយៈ(កំណាញ់)១១-កុក្កច្ចៈ (ក្តៅក្រហាយស្តាយក្រោយ), បីទុកៈ២គឺ ១២-បីនៈ(រូញរាចំពោះកុសល) ១៣-មិទ្ធៈ(ងងឹយងោកងក់) និង ១៤-វិចិត្រិច្ឆា (សង្ស័យក្នុងអារម្មណ៍)។

គ-សោភណ្ណចេតសិក ២៥ បានដល់ សោភណ្ណសាធារណៈចេតសិក១៩ គឺ៖ ១-សទ្ធា (ជឿកម្មផល) ២-សតិ (រលឹកដឹងទាន់ខុសត្រូវ) ៣-ហិរិ (ខ្មាសចំពោះបាប) ៤-ឱត្តប្បៈ(តក់ស្លុតខ្លាចក្នុងអំពើបាប) ៥-អលោភៈ (មិនជាប់ជំពាក់ក្នុងលោភ) ៦-អទោសៈ(មិនក្រោធប្រទូស្ត) ៧-តត្រមជ្ឈត្រតា (សម្តឹងអារម្មណ៍កណ្តាល) ៨-កាយបស្សទ្ធិ (ស្ងប់កាយ) ៩-ចិត្តបស្សទ្ធិ (ស្ងប់ចិត្ត) (ចេតសិកពីរនេះបដិបក្ខនឹងឧទ្ធច្ចៈ) ១០-កាយលហុតា (ស្រាលកាយ) ១១-ចិត្តលហុតា (ស្រាលចិត្ត) ចេតសិកពីរនេះបដិបក្ខនឹង(បីនៈ-មិទ្ធ) ១២-កាយមុទុតា (កាយទន់ភ្លន់) ១៣-ចិត្តមុទុតា (ចិត្តទន់ភ្លន់) ចេតសិកពីរនេះបដិបក្ខនឹង(ទិដ្ឋិ មានៈ) ១៤-កាយកម្មញ្ញតា (កាយគួរដល់ការងារ) ១៥-ចិត្តកម្មញ្ញតា (ចិត្តគួរដល់ការងារ) ចេតសិកពីរនេះបដិបក្ខនឹង(និរវណៈ) ១៦-កាយបាគុញ្ញតា (កាយស្ងាត់ជំនាញ) ១៧-ចិត្តបាគុញ្ញតា (ចិត្តស្ងាត់ជំនាញ) ចេតសិកពីរនេះបដិបក្ខនឹង(អសទ្ធា) ១៨-កាយុជុកតា កាយ(ត្រង់ត្រឹមត្រូវ) ១៩-ចិត្តុជុកតា (ចិត្តត្រង់)ចេតសិក ពីរនេះបដិបក្ខនឹង(កិលេសជាគ្រឿងរៀបរវៃ), វិរតិចេតសិក៣ គឺ ២០-សម្មាវាចា (សម្តីត្រូវ) ២១-សម្មាកម្មន្តោ (ការងារត្រូវ) ២២-សម្មាអាជីវោ (ចិញ្ចឹមជីវិតត្រូវ), អប្បមញ្ញាចេតសិក២ គឺ ២៣-ករុណា (សេចក្តី អាណិត) ២៤-មុទិតា (ទន់ភ្លន់ត្រេកអរតាម) និង និង បញ្ញាទ្រិយចេតសិក១ គឺ ២៥-បញ្ញា (ចេតសិកដែលគ្រប់គ្រងលើសហជាតិធម៌ទាំងពួង) ។

^{xiii} បរិនិព្វាន គឺរលត់ខន្ធចលៃងកើតស្លាប់ទៀតហើយ។

^{xiv} ពោធិសត្វ (អាន ពោធិស័ត) (ន.) អ្នកដែលមានចិត្តឬមានសេចក្តីប្រាថ្នាជាប់នៅក្នុងពោធិ គឺអ្នកដែលកំពុងខំប្រឹងបំពេញបារមី បម្រុងនឹងបានត្រាស់ជាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ; បើទុកជាភ្នាក់ជាតិទៅកើតជាតិវិញ ក៏គង់នៅហៅថា ពោធិសត្វ ដែរ ព្រោះមានបំណងជាប់មិនបាត់នឹង ពោធិ ដែលជាការត្រាស់ដឹងលោកកុត្តរធម៌ដោយសម្មាសម្ពោធិញ្ញាណ។

- ^{xv} ទស្សនវិជ្ជា (ន.) គឺជាការសិក្សាអំពីទស្សនៈ មតិ យោលរបស់អ្នកប្រាជ្ញ បណ្ឌិតស្តីអំពីហេតុផល សច្ចភាពសាកល និងផលប្រយោជន៍សម្រាប់មនុស្ស។ ពុទ្ធិទស្សនវិជ្ជាមិនត្រឹមតែផ្អែកលើពុទ្ធិវិទ្យាសាស្ត្រដែលផ្ដោតលើការពិសោធន៍ បែបរូបធាតុនិយមប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែទស្សនវិជ្ជាផ្នែកខ្លះ បានផ្ដោតលើអស្តិ្ធរូប(ឬហៅថាបរមត្ថ) ដែលហួសឆ្ងាយពី ពិភពរូបធាតុទៀតផង។ ពុទ្ធិទស្សនវិជ្ជា មានលក្ខណៈជ្រៅជ្រះជាងគេ បើប្រៀបធៀបនឹងពុទ្ធិស្រ្តីយ(ឬហៅថា ពុទ្ធិសាមញ្ញ) ដែលមនុស្សទូទៅទទួលបានពីស្រ្តីយារម្មណ៍ និង ពុទ្ធិសាស្ត្រដែលផ្ដោតលើសច្ចភាពរូបធាតុតាម ពិសោធន៍ជាក់ស្តែង។
- ^{xvi} សោក (ន.) សេចក្តីឈឺផ្សាចិត្ត; សេចក្តីសង្រេង; សេចក្តីស្តាយស្រណោះឬស្តាយអាល័យ។ សោយសោក ទទួល រងសេចក្តីស្តាយស្រណោះ ។
- ^{xvii} បរិទេវទុក្ខ (ន.) ទុក្ខដោយយំ ខ្សឹកខ្សួល អណ្តាតអណ្តក។
- ^{xviii} ទោមនស្ស (ទោមៈនាស់) (ន.) សេចក្តីតូចចិត្ត, សេចក្តីអាក់អន់ចិត្ត, ចិត្តប្រកបដោយទោស មានចិត្តអាក់អន់, ភាវៈនៃបុគ្គលមានចិត្តប្រទូស្ត ចិត្តអាក្រក់។
- ^{xix} ឧបាយាស (អ៊ុប៉ាយ៉ាស) (ន.) សេចក្តីចង្អៀតចិត្ត, សេចក្តីតឹងចិត្តខ្លាំង, សេចក្តីតានតឹងចិត្ត ។ ឧបាយាសកើតពី ជរា-មរណៈដែលជាធម៌រូបវិទ្យា សមុទ្រសាស្ត្រាទ្រង់ពិនិត្យ ឃើញពិតឥតល្ងើងឃ្លៀងឃ្លាតឡើយ ។
- ^{xx} បដិច្ចសមុប្បាទ ប៉ះដិច-ចះ- សៈម៉ុប-បាត បា. (ន.) ធម៌ឬសភាវៈដែលកើតមានឡើងដោយសារបច្ច័យ គឺ គ្រឿងអាស្រ័យទាក់ទងតៗគ្នា ដូចជាសង្ខារកើតមានឡើងព្រោះមានអវិជ្ជាជាបច្ច័យ
- ^{xxi} អវិជ្ជា អៈវិច-ជា (ន.) នៅទីនេះសំដៅ ធាតុដែលមិនដឹង បានដល់ធាតុទឹកដីភ្លើងខ្យល់ ពោលគឺមេដឹកនាំឈ្មោល (កាម៉ែតឈ្មោល, ស្តេម៉ាតូសូអ៊ីត) និងស៊ុតញី (កាម៉ែតញី, អូរុល)។ ទឹកដីភ្លើងខ្យល់ផ្គុំធាតុបង្កើតបានជាជីវិតសត្វ លោក ។
- ^{xxii} បច្ច័យ (ប៉ុច-ចៃ (ន.) (បច្ចយៈ ប្រត្យយ) ហេតុជាទីអាស្រ័យតន្ត្រី; ទំនង, លំអាន; ហេតុដែលនាំឲ្យផលប្រព្រឹត្តទៅ ។ល។
- ^{xxiii} សង្ខារ (សង៍-ខា) (ន.) ការផ្សំផ្គុំជាអំប្រើយ៉ុង, សព្វកាយ ការកក់ណើត, តំណកំណើតសត្វ, ការចាប់កំណើត, បដិសន្ធិនៃអាយុជីវិត ។ សង្ខារ គឺជាការកកើតជីវិតសត្វលោក ដោយការផ្គុំនៃធាតុទឹកដីភ្លើងខ្យល់។
- ^{xxiv} វិញ្ញាណ វិញ-ញាន (ន.) (វិជ្ជាន) ធម្មជាតិដឹងច្បាស់នូវអារម្មណ៍ (ចិត្ត) ។
- ^{xxv} នាមរូប(ន.)គឺនាមនិងរូប។ នាមរូបគឺជាបញ្ចខន្ធឬខន្ធច។ នាមសំដៅលើចេតសិកនិងចិត្ត។ ចេតសិកនៃបញ្ចខន្ធគឺ វេទនា, សញ្ញា, និង សង្ខារ ចំណែកចិត្តក្នុងបញ្ចខន្ធគឺវិញ្ញាណ។ មានន័យថា នាម គឺជាការកំណត់ដឹងដោយកិច្ច ជារឿងរបស់ចេតសិក ចិត្ត ដែលជារត្តតត្រូវរាងរួមមាន វេទនា សញ្ញា សង្ខារ និង វិញ្ញាណ។ ចំណែក រូប គឺជា កាយ ឬអ្វីៗដែលប្រាកដដល់ភ្នែក រួមមាន រាង សណ្ឋាន ទ្រង់ ទ្រង់ទ្រាយ ខ្លួនប្រាណ ដែលប្រែប្រួលឬវិនាស ដោយហេតុផ្សេងៗមានក្តៅនិងត្រជាក់ជាធម្មតា។

- ^{xxvi} អាយតនៈ(ឬអាយតន)អា-យៈតៈនៈ(ន.) សរីរាង្គវិញ្ញាណដែលជាលំនៅនៃអារម្មណ៍ មានភ្នែក, ត្រចៀក, ច្រមុះ, អណ្តាត, កាយ, មនោ, ទាំង៦នេះជា អាយតនៈខាងក្នុង ចំណែក អាយតនៈខាងក្រៅមាន៦ដែរ គឺ រូប, សំឡេង, ក្លិន, រស, ផោដ្ឋព្វៈ, សកាវធម៌ ។
- ^{xxvii} ផស្សៈ(ឬផស្ស)ផ័ស-សៈ(ន.) ផ្សព្វ, សម្មស្ស, ការប៉ះប្រសព្វច្បាប់គ្នានៃអាយតនៈខាងក្នុងទាំង៦មានភ្នែក, ត្រចៀក, ច្រមុះ, អណ្តាត, កាយ, មនោ ជាមួយនឹង អាយតនៈខាងក្រៅទាំង៦មាន រូប, សំឡេង, ក្លិន, រស, ផោដ្ឋព្វៈ, សកាវធម៌ ក៏កើតអារម្មណ៍ដឹងឡើង។
- ^{xxviii} វេទនា [វេត-ទៈ-នា] (សំ. បា.) (ន.) ជាចេតសិកម្មយដែលនាំឲ្យដឹងនូវអារម្មណ៍ជា ១.សុខ ឬ ២.ទុក្ខ ឬ ៣.ឧបេក្ខា ឬ ៤.សោមនស្ស ឬ ៥.ទោមនស្ស។ ចំពោះមនុស្សច្រើនតែបញ្ចេញឲ្យដឹងនូវទុក្ខវេទនា ច្រើនជាងវេទនាដទៃ។
- ^{xxix} តណ្ហា (តន់-ហា) បា.; សំ. (ន.) (ត្រួស្តា) ចំណង់, ការអន្ទះអន្ទែង, សម្រេកឃ្នាន, សេចក្តីប្រាថ្នា។ តណ្ហាមាន ៣យ៉ាងគឺ ៖ ក.កាមតណ្ហា គឺ ចំណង់ ការអន្ទះអន្ទែង សម្រេកឃ្នាន សេចក្តីប្រាថ្នាលើកាមគុណទាំង៥មាន រូប, សំឡេង, ក្លិន, រស និងសម្មស្ស ខ. ភវតណ្ហា សេចក្តីប្រាថ្នានៅក្នុងទីកើតស្លាប់ និង គ.វិភវតណ្ហា មិនមានចំណង់ ឱ្យមានទឹកកំណើតទៀត។
- ^{xxx} ឧបាទាន (អ៊ុប៉ា-ទាន) សំ. បា. (ន.) ការប្រកាន់មាំ, ការប្រតោងចិត្តគំនិត, សេចក្តីប្រកាន់ជាប់ស្អិត, សេចក្តីជំពាក់ចិត្ត។ ឧបាទាន ជាគ្រឿងតោងនៃចិត្តទៅលើខន្ធ៥ (ឧបាទានខន្ធ) គឺ៖ រូបខន្ធ, វេទនាខន្ធ, សញ្ញាខន្ធ, សង្ខារខន្ធ, វិញ្ញាណខន្ធ។
- ^{xxxi} ភព (ភប់) (ន.) (ភវ, វ > ព) សេចក្តីចម្រើននៃ ដំណើរការកើតស្លាប់, ជម្រកសម្រាប់សត្វកើតស្លាប់។
- ^{xxxii} ជាតិ (ជា-តិ ឬ ជាត) (ន.) កំណើត, ការកើតរស់រានមានជីវិត, ការមានអាយុរស់នៅ។
- ^{xxxiii} មរណៈ គឺការបែកធ្លាយខន្ធផ្តេចទៅជាទឹកដីភ្លើងខ្យល់វិញ គឺជាការបញ្ចប់អត្តិភាពជីវិតមួយ ទៅជាអត្តិភាពជីវិតមួយផ្សេងទៀត។
- ^{xxxiv} បុប្ផន (បុប្ផ-ជន) បា.; សំ.(ន.) (បុប្ផ "កាស់, ក្រាស់ក្រែ; ច្រើន" + ជន "សត្វដែលកើត, សត្តលោក"; បូថ ក្នុង) ជនមានកិលេសក្រាស់, ជនអ្នកមានសេចក្តីសៅហ្មង, សត្វលោកក្រៅអំពីអរិយបុគ្គលទាំង៨ពួក។ បុប្ផន មានច្រើនប្រភេទ មានកល្យាណបុប្ផន, បាបបុប្ផន; បណ្ឌិតបុប្ផន, ពាលបុប្ផន ជាដើម ។
- ^{xxxv} អរិយបុគ្គល (ន.) បុគ្គលមានតម្លៃប្រសើរគួរគោរពរាប់រក ជាមនុស្សចម្រើនដោយពុទ្ធិយល់ដឹងក្នុងអរិយសច្ច ជាមនុស្សឥតទោសក្នុងសង្សារវដ្ត ព្រោះគ្មាននូវអាសវៈ និងបរិបូរដោយអរិយទ្រព្យ គឺ សទ្ធា, សីលៈ, ហិរិ, ឱត្តប្បៈ, សុតៈ, ចាតៈ, បញ្ញា ។ អរិយបុគ្គល ជាអ្នកដែលបានសម្រេចលោកុត្តរធម៌ តាំងពីថ្នាក់សោតាបត្តិមគ្គរៀងទៅដល់ អរហត្តផល ។ បុគ្គល មាន៤ ប្រភេទគឺ ១- អាចារអរិយៈ ឬ អាចារិយៈ អ្នកដែលមានមារយាទត្រឹមត្រូវ (សូម្បី សត្វតិរច្ឆាន បើមានមារយាទល្អត្រឹមត្រូវ ក៏ហៅថា អាចារអរិយៈ បានដែរ); ២- ទស្សនអរិយៈ ឬ ទស្សនារិយៈ អ្នក ដែលមានរូបឆោមលោមព័ណ៌ល្អ មានឥរិយាបថស្រគត់ស្រគំសមរម្យ គួរឲ្យចង់ឃើញចង់មើល; ៣- លិង្គអរិយៈ ឬ លិង្គារិយៈ បព្វជិតដែលល្អតែភេទ គឺអ្នកបួសដែលផ្ចិតផ្ចង់ប្រុងប្រយ័ត្នតែត្រង់ការស្លៀកដណ្តប់ឲ្យត្រឹមត្រូវតាម

បែបបទជាសមណសារូប ប៉ុន្តែជាមនុស្សទ្រុស្តសីល; ៤- អរិយបុគ្គល ឬបដិវេទអរិយៈ ឬ បដិវេទារិយៈ លោកអ្នក បានលុះលោកុត្តរធម៌ (ពុទ្ធាទិបណ្ឌិត) ។

^{xxxvi} សម្មាមគ្គ (អដ្ឋង្គិកមគ្គ) មាន ៨ យ៉ាង គឺ ១-សម្មាទិដ្ឋិ សេចក្តីយល់ឃើញត្រូវ (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាទិដ្ឋិ); ២-សម្មាសង្កប្ប ឬ--សង្កប្បៈ សេចក្តីត្រិះរិះត្រូវ, តម្រិះត្រូវ (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាសង្កប្ប); ៣-សម្មាវាចា សម្តីត្រូវ, ប្រើជា សម្មាពាក្យក៏បាន (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាវាចា) ឬ--ពាក្យ; ៤-សម្មាកម្មន្តៈ ការងារត្រូវ (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាកម្មន្ត); ៥-សម្មាអាជីវៈ ការចិញ្ចឹមជីវិតត្រូវ, ប្រើជា សម្មាអាជីវោ ឬ សម្មាអាជីព, សម្មាជីព, សម្មាជីវៈ ក៏បាន (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាអាជីវៈ ឬ មិច្ឆាអាជីវោ, មិច្ឆាអាជីព, មិច្ឆាជីព, មិច្ឆាជីវៈ); ៦-សម្មាវាយាមៈ ព្យាយាមត្រូវ, ប្រើជា សម្មាព្យាយាម ក៏បាន (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាវាយាមៈ ឬ មិច្ឆា ព្យាយាម); ៧-សម្មាសតិ ស្មារតីត្រូវ, ការរព្វកត្រូវ (ព. ផ្ទ. មិច្ឆាសតិ); ៨-សម្មាសមាធិ សមាធិត្រូវ (ព. ផ្ទ. មិច្ឆា សមាធិ) ។

^{xxxvii} សម្មាទិដ្ឋិ (ស័ម-ម៉ា -ទិត-បិ) ន. < សម្មា "ពិត, ត្រឹមត្រូវ" + ទិដ្ឋិ "ដំណើរយល់ឃើញ" ៖ ដំណើរយល់ឃើញ ត្រឹម ត្រូវពិតប្រាកដ, បានដល់បញ្ញាយល់ឃើញច្បាស់នូវដំណើរសង្ខារធម៌តាមអរិយសច្ច, ឬដំណើរអស់ទៅនៃ ឧបាទានដោយបញ្ញាយល់ច្បាស់អំពីបរមត្ថនៃនាមរូប អនិច្ចំ ទុក្ខំ អនត្តា, ឬការដឹងយ៉ាងត្រឹមត្រូវអំពីវិធីបំផ្លាញ កិលេសក្នុងខន្ធសន្តានគឺលោកៈ ទោសៈ មោហៈជាដើម។ ដើម្បីទទួលបាននូវសម្មាទិដ្ឋិ មនុស្សអាចប្រតិបត្តិគន្ថុ រៈ "កិច្ចខាងការសិក្សារៀនទន្ទេញ" និងបដិបត្តិវិបស្សនាធុរៈ "កិច្ចខាងការពិចារណាដើម្បីឃើញច្បាស់នូវដំណើរ ពិតនៃសង្ខារធម៌តាមរយៈសម្មាធិ" ជាដើម។

^{xxxviii} សម្មាសង្កប្ប ជាសេចក្តីត្រិះរិះត្រឹមត្រូវ, តម្រិះត្រឹមត្រូវ, បានដល់សេចក្តីត្រិះរិះអំពី៖ ១.ការចេញចាកកាម(នេក្ខ ម្ម) ២.ការមិនព្យាបាទ(អព្យាបាទ) ៣.ការមិនបៀតបៀន(អវិហីសា) និងត្រិះរិះអំពីកុសលកម្មបទ១០ ឬសុចរិត៣ យ៉ាង គឺ៖ ១.កាយសុចរិត, សុចរិតដោយកាយ ២.វចីសុចរិត, សុចរិតដោយវាចា ៣.មនោសុចរិត, សុចរិតដោយ ចិត្ត ជាដើម។

^{xxxix} សម្មាវាចា គឺការស្តីនិយាយត្រឹមត្រូវ និយាយតែពាក្យដែលនាំឲ្យអ្នកស្តាប់ទទួលបានប្រយោជន៍និងសប្បាយរីក រាយ។ សំដីត្រឹមត្រូវហៅថាម្យ៉ាងទៀតថា វចីសុចរិត ដែលផ្ទុយពីវចីទុច្ចរិត។ វចីទុច្ចរិតមាន ៤យ៉ាងគឺ៖១.ពាក្យកុ ហស កូតករ(មុសាវាទ) ២.ពាក្យញុះញង់(បិសុនាវាទ) ៣.ពាក្យគំរោះគំរើយ(ផុសវាទ) ៤.ពាក្យរឡោះរឡោះឥត ប្រយោជន៍(សម្មប្បណាវាទ)

^{xl} សម្មាកម្មន្ត ជាការប្រព្រឹត្តិអំពើត្រឹមត្រូវដោយកាយ ឬហៅថាម្យ៉ាងទៀតថាកាយសុចរិត ដែលផ្ទុយពីកាយទុច្ចរិត។ កាយទុច្ចរិតមានដូចជា៖ ១.ការសម្លាប់សត្វ(បាណាតិបាត) ២.ការលួចទ្រព្យអ្នកដទៃ(អទិន្នាទាន) ៣.ការប្រព្រឹត្ត ខុសក្នុងកាមគុណទាំងឡាយ(កាមេសុមិច្ឆាចារ) ៤.ការសេពនូវទឹកស្រវឹងគឺសុរា និងមេរ័យ(សុរាមេរយមជ្ជប្បមាទ ដ្ឋានា)។

^{xli} សម្មាអាជីវៈ (ន.) ការចិញ្ចឹមជីវិតត្រឹមត្រូវ ជាការមានមុខរបរចិញ្ចឹមជីវិតនិងការរស់នៅត្រឹមត្រូវ ដោយសុចរិតនិង ចេះលែប្រមាណក្នុងការបរិភោគ ស្នាក់នៅជាដើម។ របរសុចរិតត្រូវចៀសវាងជំនួញទុច្ចរិត៥ យ៉ាងគឺ៖ ១- ការ ជួញត្រៀងសស្ត្រាវុធ(សត្តវណិជ្ជា) ២- ការជួញមនុស្ស សត្វ(សត្តវណិជ្ជា) ៣- ការជួញសាច់(មំសវណិជ្ជា) ៤-ការ

ដួងត្រៀមស្រវឹង(មជ្ឈវណិជ្ជា) ៥-ការដួងត្រៀមស្រវឹង(វិសវណិជ្ជា)។ ក្រៅពីនេះ ត្រូវធ្វើនូវអាជីវប្រតិបត្តិសីល គឺ ចិញ្ចឹមជីវិតដោយបច្ច័យ៤ដោយល្អត្រឹមត្រូវ និង រៀបចំបាបធម៌ទាំង៥ និងតិរច្ឆានវិជ្ជា៨ជាដើម។ បច្ច័យ៤៖ សម្លៀកបំពាក់(ចីវរ), អាហារ(បិណ្ឌបាត), ទីស្នាក់នៅ(សេនាសនៈ) និងថ្នាំកែរោគព្យាបាលដម្ងី(គិលានកេសជ្ជ)។ បាបធម៌ ជាធម៌លាមក, អាក្រក់ គឺសភាវៈដែលជាជំនួយចិត្ត នាំចិត្តឲ្យហ៊ានធ្វើអំពើអាក្រក់ ដូចយ៉ាងសេចក្តី ប្រណែនណ្ឌនីស, ឥតអៀនខ្មាស ឥតរាងអាទៅរកអំពើអាក្រក់ ជាដើម។ បាបធម៌ មានជាអាទិ៍៥គឺ ៖

- ១.ការកុហកដោយបូកពាក្យ(កហនា), ២.ការនិយាយរាក់ទាក់ដោយវាចា(លបនា), ៣.ការធ្វើនិមិត្ត គឺប្រើឧបាយកល ដោយកាយខ្លះ ដោយវាចាខ្លះ(នេមិត្តិកតា), ៤.ការពោលគំរាម ឬសង្កត់ប្រើសំដីជាខ្មោសសម្រាប់កោសការយកលាភ(និប្បសិកតា), ៥.ការរកលាភដោយលាភ គឺការយកលាភទៅទាក់លាភ(លាភនេ លាភំ និដ្ឋិតីសនតា) ។ តិរច្ឆានវិជ្ជា គឺចំណេះដែលថោកទាប ទុកដូចជាចំណេះរបស់សត្វតិរច្ឆាន ព្រោះមិនមានប្រយោជន៍។ ១.អង្គតម្រានិយាយអំពីសិរិវរយវៈមានដៃនិងជើងជាដើម។ ២.និមិត្ត តម្រាសម្រាប់ទាយនូវហេតុផ្សេងៗ។ ៣.ឧប្បាតំ តម្រានិយាយអំពីឧប្បត្តិហេតុដូចធ្លាក់កេតុ មេឃក្រហមដាលឡើងក្នុងទិសផ្សេងៗនោះនិងផែនដីញ័រជាដើម។ ៤.សុបិនំ តម្រាសម្រាប់ទាយយល់សប្តិ។ ៥.លក្ខណំ តម្រាសម្រាប់ទាយលក្ខណៈរបស់ស្រ្តី និងបុរស។ ៦.មូសិកច្ចុន្នំ តម្រាសម្រាប់ទាយនូវសំពត់ដែលកណ្តុរកាត់។ ៧.អគ្គិហោមំ វិធីបូជាភ្លើង។ ៨.ទិព្វិហោមំ វិធីបូជាវែក។

^{xlii} សម្មាវាយាម, ព្យាយាមត្រឹមត្រូវ ៤ យ៉ាងគឺ៖ ១- ព្យាយាមប្រយ័ត្នមិនឲ្យបាបកើតឡើង(សំរេប្បធាន)។ ២-ព្យាយាមលះបាបដែលបានកើតឡើងហើយ(បហានប្បធាន)។ ៣-ព្យាយាមរក្សាកុសលដែលមានហើយ(អនុរក្ខនាបធាន)។ ៤-ព្យាយាមចម្រើននូវកុសលធម៌ដែលមិនធ្លាប់មាន(ការនាបធាន)។

^{xliii} សម្មាសតិ ជាស្មារតីរព្វកន្តិកឃើញត្រឹមត្រូវ មិនភ្លាត់គំនិត មិនរង្វេងស្មារតី ដែលជាដំណើរស្វាងរុងរឿងនៃគំនិតសតិសម្បជញ្ញៈ ដោយផ្អែកលើសតិបដ្ឋាន៤ យ៉ាងគឺ ការតាំងស្មារតីនឹកដល់កាយ, ដល់វេទនា, ដល់ចិត្ត, ដល់ធម៌ ជាដើមដើម្បីឲ្យឃើញច្បាស់តាមការណ៍ពិត។ សតិបដ្ឋាន គឺការតាំងសតិ សម្បជញ្ញៈ ព្យាយាមពិចារណា កាយវេទនា ចិត្ត និង ធម៌ ដើម្បីកំចាត់បង់អភិជ្ឈា និង ទោមនស្ស គឺ៖ ១) កាយានុបស្សនា ២) វេទនានុបស្សនា ៣) ចិត្តានុបស្សនា ៤) ធម្មានុបស្សនា ។

១-កាយានុបស្សនា ការពិចារណាឃើញកាយ ក្នុងកាយចែកជា ៦ បព្វៈគឺ៖ ១) អាណាបាណបព្វៈ ដង្ហើមចេញចូល ២) ឥរិយាបថបព្វៈ ការពិចារណាឥរិយាបថទាំង ៤ គឺ ដេកដើរឈរអង្គុយ ៣) សម្បជញ្ញបព្វៈ ការពិចារណាដោយសតិសម្បជញ្ញៈ គឺសេចក្តីដឹងខ្លួនក្នុងការការដើរ ការឈរ ការអង្គុយ ការដេក ការភ្ញាក់ ការនិយាយ ការនៅស្ងៀម។ ៤) មនសិការបព្វៈ គឺការពិចារណាឃើញនូវអាការៈ ៣២ ប្រការ ដែលមានក្នុងកាយនេះ ចាប់តាំងពីបាតជើង រហូតដល់ចុងសក់ ពីចុងសក់ចុះមកដល់បាតជើង មានស្បែក ហ៊ុមព័ទ្ធជុំវិញពេញទៅដោយវត្ថុមិនស្អាតដោយប្រការផ្សេងៗ គឺសក់ រោម ក្រចក ធ្មេញ ស្បែក សាច់ សរសៃ ឆ្អឹង ខួរក្នុងឆ្អឹង តម្រងនោម (ទាច) បេះដូង ថ្លើម វាវ ក្រពះ សួត ពោះវៀនធំ ពោះវៀនតូច អាហារថ្មី អាហារចាស់ ប្រមាត់ ស្មៅស្ម ខ្ទុះ ឈាម ញើស ខ្លាញ់ខាប់ ទឹកភ្នែក ខ្លាញ់រាវ ទឹកមាត់ ទឹកសំបោរ ទឹកអិល និង ទឹកមូត្រ ។ ៥) ធាតុមនសិការបព្វៈ គឺពិចារណាឃើញកាយ

នេះតាមដែលតាំងនៅ តាមដែលស្ថិតនៅដោយភាពជាធាតុថា ក្នុងកាយនេះមាន ធាតុដី ទឹក ភ្លើង ខ្យល់ ។ ៦) ន
វសីវតិកាបញ្ចៈ គឺពិចារណាលក្ខណៈផ្សេងៗនៃសាកសព។

២-វេទនានុបស្សនា ការពិចារណាវេទនាក្នុងវេទនាទាំងឡាយ គឺការពិចារណាការសោយនូវសេចក្តីសុខ ទុក្ខ មិន
សុខ មិនទុក្ខក្នុងខ្លួនឯង ចែកចេញជា៤ ប្រភេទគឺ៖ ១- ពេលសោយសុខវេទនា ទុក្ខវេទនា អទុក្ខមសុខវេទនា។
មានឬមិនមានអាមិស ។ ក្នុងវេទនាទាំង ៤ប្រការនេះ ទ្រង់បង្រៀនឲ្យភិក្ខុពិចារណា វេទនា ជា ៣ លំដាប់គឺ៖ មាន
ជាប្រក្រតីក៏ត្រឹមតែសម្រាប់ចម្រើនញាណ និងការចម្រើនសតិប៉ុណ្ណោះ មិនអាស្រ័យតណ្ហា និង ទិដ្ឋិ ឬប្រកាន់មាំ
អ្វីៗក្នុងលោកឡើយ ។ ព្រះអង្គត្រាស់សរុបថា “ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុពិចារណាយើង វេទនាក្នុងវេទនាទាំង
ឡាយ ជាប្រក្រតី យ៉ាងនេះឯង” ។

៣-ចិត្តានុបស្សនា ការពិចារណាយើងចិត្តក្នុងចិត្ត គឺពិចារណាចិត្តរបស់ខ្លួន ឲ្យឃើញសភាវៈ ដែលប្រាកដក្នុងខ
ណៈនោះ និងដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិត ដោយការតាមដានចិត្ត ៨គូ គឺ៖ ចិត្តប្រកបដោយឬមិនប្រកបដោយរាគៈ
ទោស មោហៈ ចិនមិទ្ធុៈ ជាមហគ្គតៈ ក្រៃលែង, សមាធិ រួចផុត។

៤-ធម្មានុបស្សនា ការពិចារណាយើងធម៌ក្នុងធម៌ទាំងឡាយជាប្រក្រតី គឺ ពិចារណាថា ក្នុងខណៈនេះ មានធម៌អ្វី
នៅក្នុងចិត្តរបស់ខ្លួន ក៏ដឹងច្បាស់ធម៌នោះៗ ដោយពិចារណាធម៌ទាំងឡាយជាសុសល អកុសល និង អព្យាក្រឹត ដោយ
បែងចែកការពិចារណាជា៥ពួកគឺ៖ ពួកទី១ នីវរណបញ្ចៈ នីវរណៈគឺពួកធម៌ដែលរារាំងចិត្តមិនឲ្យសម្រេចនូវកុស
លធម៌ មាន ៥ប្រការគឺ៖ ១) កាមច្ចន្ទៈ ការត្រេកអរក្នុងកាម ។ ២) ព្យាបាទៈ ការព្យាបាទ ។ ៣) ចិនមិទ្ធុៈ ការរុញរា
ងោកជ័យ ជ័យដេក ។ ៤) ឧទ្ធចក្កក្កច្ចៈ សេចក្តីរាយមាយអណ្តែតអណ្តូង ។ ៥) វិចិក្ខា ការសង្ស័យមិនចេះចប់ ។

xliv សម្មាសមាធិ (ស័ម-ម៉ា-សៈ-ម៉ា-ធិ)(ន.) សមាធិត្រូវផ្លូវ, ត្រូវទំនង, ដំណើរតាំងចិត្តស្ម័គ្រស៊ប់មាំក្នុងគន្លងអារម្មណ៍
ដែលនឹករំពឹងត្រឹមត្រូវ, ដំណើរស្ម័គ្រចិត្តស៊ប់ក្នុងអង្គឈានត្រឹមត្រូវ, សមាធិដែលចុះស្ម័គ្រស៊ប់ក្នុងអង្គឈានពេញ
បរិបូរ ។ សម្មាសមាធិ មាន២គឺ៖ ឧបចារសមាធិ (ឧបៈចារៈ-សៈ-ម៉ា-ធិ) សមាធិដែលចុះស្ម័គ្រស៊ប់ក្នុងអង្គបឋមជ្ឈាន
ប៉ុន្តែមិនទាន់ពេញបរិបូរ។ ពាក្យ សម្មាសមាធិ ផ្ទុយនឹង មច្ឆាសមាធិ ដែលជាសមាធិខុសផ្លូវខុសទំនង ។

xlv បញ្ញា (ប័ញ្ញ-ញ៉ា)(ន.) ការដឹងច្បាស់ បានដល់ការយល់ការដឹងហេតុផល ដោយវិនិច្ឆ័យបានអំពីភាពត្រឹមត្រូវ
និងខុសឆ្គង ភាពពិតនិងមិនពិត ភាពល្អនិងអាក្រក់ ការគួរនិងមិនគួរ ជាគុណនិងជាទោស មានប្រយោជន៍និង
មិនមានប្រយោជន៍ ជាដើម និង អាចដោះស្រាយបញ្ហាលំបាកស្មុគ្រស្មាញទាំងឡាយ ដោយសន្តិវិធីនិងសមហេតុ
ផលតាមសភាវពិតតាមកាលៈទេសៈ។ បញ្ញាយល់ដឹងច្បាស់អំពី រូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណជាថាសភាវមិន
ទៀង។ បញ្ញាយល់ច្បាស់អំពីបដិច្ចសមុប្បទធម៌ ដឹងនូវអរិយសច្ចធម៌មានការគិតពិចារណានូវហេតុផលដែលមិន
ត្រូវអកុសលនីវរណៈគ្របសង្កត់ និងកំចាត់អស់អាសវកិលេសដែលដេកត្រាំក្នុងសន្តានជាដើម។ បញ្ញាធ្វើឲ្យសទ្ធា
ខ្ជាក់ក្លាយជាសទ្ធាត្រឹមត្រូវទៅតាមសេចក្តីពិត មិនភ្ញាំងភ្ញាក់ទៅជារឿងភ្ញាក់ផ្អើលផ្សេងៗ ដោយចេះតែជឿខុស
ហេតុផលនោះឡើយ។ បញ្ញាធ្វើឲ្យសីល ជាសីលដែលជាទីត្រេកអរនៃព្រះអរិយៈ មិនក្លាយទៅជាសីលពូតបរមា
ស។ បញ្ញាធ្វើឲ្យចាតៈ ជាចាតៈដែលលះបង់ពិតប្រាកដ។ បញ្ញាជាខ្លឹម និងជាតួយគ្រងនូវគុណសម្បត្តិដទៃៗ
បញ្ញាជាគុណសម្បត្តិដ៏សំខាន់បំផុតរបស់ព្រះអរិយសាវ័ក និងជាចំណុចទិសដៅនៃការហ្វឹកហាត់អប់រំខ្លួនរបស់

ព្រះអរិយសាវ័កជាបន្តទៅ រហូតដល់អស់អវិជ្ជា។ អ្នកមានបញ្ញា ជាអ្នកយល់ដឹងនិងរៀបចំដំណើរជីវិតនិងការរស់នៅសម្រាប់ខ្លួនឯង និងសង្គមបានល្អត្រឹមត្រូវដែលចៀសទុក្ខទៅរកសុខ។ គេអាចបណ្តុះបណ្តាលដោយសង្កេតស្តាប់ គិត សួរ កត់ត្រា ដោយវិធីសមាធិចិត្ត គឺចិត្តមិនប្រកបជាមួយអកុសលចេតសិក ទាំងឡាយ មានមោហៈ លោភៈ ទោសៈ បីន មិទ្ធិ វិចិក្ខុ ជាដើម។ បញ្ញាមានជាអាទិ៍៖ បញ្ញាសុតមយប្បញ្ញា (សុ-តៈមៈយ័ប-ប្បញ្ញ-ញ្ញា) ប្រាជ្ញា ឈ្វេងយល់ដឹងច្បាស់ដែលកើតអំពីការស្តាប់។ ទានមយប្បញ្ញា បញ្ញាដឹងច្បាស់ ឃើញត្រូវណា កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធទាន។ សីលមយប្បញ្ញា បញ្ញា ដឹងច្បាស់ មិនផ្ទេងព្រោះប្រារព្ធសីល។ ចិន្តាមយប្បញ្ញា បញ្ញាឈ្វេងយល់ពិតក្នុងចិត្តដោយខ្លួនឯង។ ការនាមយប្បញ្ញា គឺជាប្រាជ្ញារបស់បុគ្គលចូលកាន់ឈានសមាបត្តិ ។

^{xlvi} សីល (អានថា សិល) (ន.) ជាវិធីចេតនាដែលរៀបចំកំរិតអាក្រក់, ការកាន់ឬប្រព្រឹត្តល្អដោយកាយវាចា, ការមិនប្រព្រឹត្តកន្លងសិក្ខាបទឬវិន័យប្បញ្ញត្តិ។ ការកាន់ចរិយាល្អ; ការសង្រួម; អង្គនៃចរិយា; ចរិត, ចរិយា; មារយាទល្អ; សេចក្តីល្អ; គតិ; លក្ខណៈ; និស្ស័យ; អធ្យាស្រ័យ; សភាព; ប្រក្រតី; ទម្លាប់; សណ្តាប់ធ្នាប់; ធម្មជាតិ; ធម្មតា។ល។ សីលនៅទីនេះ សំដៅសីលនិងធម៌ ដែលទូទៅហៅថា សីលធម៌ ឬសីលធម្ម ។ សីលធម៌ គឺសីលដែលជាធម៌(របស់សត្វលោក) ពោលគឺនិយាមឬក្បួនកិរិយាមារយាទដើម្បីសណ្តាប់ធ្នាប់ក្នុងការរស់នៅ ឬជាដំបូន្មានដែលនាំឲ្យចៀសវាងអំពើអាក្រក់ហើយឲ្យប្រព្រឹត្តតែអំពើល្អត្រឹមត្រូវទាំងកាយ វាចា ចិត្តក្នុងជីវភាពរស់នៅ ទៅតាមសម្មាវាចា សម្មាកម្មន្ត សម្មាអាជីវៈ។ សម្មាវាចា គឺការស្តីនិយាយត្រឹមត្រូវ និយាយតែពាក្យដែលនាំឲ្យអ្នកស្តាប់ទទួលបានប្រយោជន៍និងសប្បាយរីករាយ។ សំដីត្រឹមត្រូវហៅថាម្យ៉ាងទៀតថា វចិសុចរិត ដែលផ្ទុយពីវចិទុច្ចរិត។ វចិទុច្ចរិតមាន ៤យ៉ាងគឺ៖ ១.ពាក្យកុហស កូតករ(មុសាវាទ) ២.ពាក្យញុះញង់(បិសុនាវាទ) ៣.ពាក្យគំរោះគំរើយ(ផុសវាទ) ៤.ពាក្យរឿនរឿនៗឆ្កែឆ្កែ(សម្មប្បណាវាទ)។ សម្មាកម្មន្ត ជាការប្រព្រឹត្តអំពើត្រឹមត្រូវដោយកាយ ឬហៅថាម្យ៉ាងទៀតថា កាយសុចរិត ដែលផ្ទុយពីកាយទុច្ចរិត។ កាយទុច្ចរិតមានដូចជា៖ ១.ការសម្លាប់សត្វ(បាណាតិបាត) ២. ការលួចទ្រព្យអ្នកដទៃ(អទិន្នាទាន) ៣.ការប្រព្រឹត្តខុសក្នុងកាមគុណទាំងឡាយ(កាមេសុមិច្ឆាចារ) ៤.ការសេពនូវទឹកស្រវឹងគឺសុវា និងមេរ័យ(សុវាមេរយមជ្ជប្បមាទដ្ឋាន)។ សម្មាអាជីវៈ(ន.)ការចិញ្ចឹមជីវិតត្រឹមត្រូវ ជាការមានមុខរបរចិញ្ចឹមជីវិតនិងការរស់នៅត្រឹមត្រូវ ដោយសុចរិតនិងចេះលែប្រមាណក្នុងការបរិភោគ ស្នាក់នៅជាដើម។ របរសុចរិតត្រូវចៀសវាងជំនួញទុច្ចរិត៥ យ៉ាងគឺ៖ ១- ការជួញគ្រឿងស្រាវុដ(សត្តវណិជ្ជា) ២- ការជួញមនុស្ស សត្វ(សត្តវណិជ្ជា) ៣- ការជួញសាច់(មិសវណិជ្ជា) ៤-ការជួញគ្រឿងស្រវឹង(មជ្ជវណិជ្ជា) ៥-ការជួញថ្នាំពិស(វិសវណិជ្ជា)។ ក្រៅពីនេះ ត្រូវធ្វើនូវអាជីវប្រតិបត្តិសីល គឺ ចិញ្ចឹមជីវិតដោយបច្ច័យ៤ ដោយល្អត្រឹមត្រូវ និង រៀបចំបាបធម៌ទាំង៥ និងតិរច្ឆានវិជ្ជា៨ ជាដើម ។

^{xlvii} សមាធិ (សៈម៉ា-ធិ) (ន.) ដំណើរតាំងសិប្បនៃចិត្ត, ការចុះចិត្តសិប្បឬស្ម័គ្រចិត្តក្នុងគន្លងអារម្មណ៍ដែលរំពឹង, ការនឹករំពឹងស្ម័គ្រចិត្ត; ដំណើរស្ម័គ្រចិត្តសិប្បក្នុងអង្គឈាន ។ ឈាន (ន.) (ឬធាន) ការសម្ងំអារម្មណ៍ ដែលជាអប្បនាសមាធិ។ ឈានមាន៤ថ្នាក់ គឺថ្នាក់ទី១ហៅ បឋមជ្ឈាន មានអង្គ៥គឺ ១- វិតក្កៈ សេចក្តីនឹកសំដៅឆ្ពោះទៅរកអារម្មណ៍ដែលកំពុងការនា; ២- វិចារៈ សេចក្តីរំពឹងពិចារណាអារម្មណ៍ដែលកំពុងការនា; ៣- បីតិ សេចក្តីផ្តិតចិត្តពេញចិត្ត; ៤- សុខៈ សេចក្តីសប្បាយក្នុងចិត្ត; ៥- ឯកក្តតា ដំណើរមូលចិត្តស្ម័គ្រទៅក្នុងអារម្មណ៍តែមួយ (អង្គទាំង

៥ នេះ សំដៅចំពោះអារម្មណ៍ ដែលស្ងប់ស្ងាត់ចាកកាមគុណា; ថ្នាក់ទី ២ ហៅ ទុតិយជ្ឈាន មានអង្គ ៣ គឺលះ វិតក្កៈ វិចារៈ ចេញ នៅសល់តែ បីតិ និង សុខៈ ដែលកើតមកជាប់មកអំពីសមាធិរបស់បឋមជ្ឈាន ជា ៣ នឹង ឯកគ្គតា, ថ្នាក់ទី ៣ ហៅ តតិយជ្ឈាន មានអង្គ២គឺលះ បីតិ ចេញ នៅសល់តែ សុខៈ និង ឯកគ្គតា; ថ្នាក់ទី ៤ ហៅ ចតុត្ថជ្ឈាន មានអង្គ ២ ដែរ លះ សុខៈ ចេញ ចិត្តក្លាយទៅជា ឧបេក្ខា គឺជើយព្រងើយ ជា ២ នឹង ឯកគ្គតា ។ ឈានទាំងបួនថ្នាក់នេះ ហៅថា រូបជ្ឈាន មានរូបធម៌ជាអារម្មណ៍រាប់បញ្ចូលក្នុងរូបារចរក្ខមិ ។ បុគ្គលអ្នកចម្រើនការនា បានសម្រេចផ្លូវឈាន សូម្បីត្រឹមតែបឋមជ្ឈានប៉ុណ្ណោះ ក៏ចូបប្រទះសេចក្តីសុខសប្បាយធម្មតា ឆ្ងាញ់ពិសាជាងរសជាតិអ្វីៗ ទាំងអស់ ។ ឧបចារសមាធិ (ឧបៈចារៈ--) សមាធិដែលចុះស្តង់ស៊ប់ក្នុងអង្គបឋមជ្ឈាន ប៉ុន្តែមិនទាន់ពេញបរិបូរ អប្បនាសមាធិ (អ័ប-បៈ នា--) សមាធិដែលចុះស្តង់ស៊ប់ក្នុងអង្គឈានពេញបរិបូរ ។ អ្វីដែលគ្រោះថ្នាក់ពិបាកស្តារ គឺសមាធិខុសផ្លូវ ខុសទំនងសមាធិ(មច្ឆាសមាធិ)។ សមាធិត្រូវផ្លូវ ត្រូវទំនង(សម្មាសមាធិ) មាន៣ ដំណាក់កាល គឺសម្មាវាយាមៈ, សម្មាសតិ, សម្មាសមាធិ។ សម្មាវាយាម ព្យាយាមត្រឹមត្រូវ ៤ យ៉ាងគឺ៖ ១-មិនឲ្យបាបកើតឡើង(សំរវប្បធាន) ២-លះបាបមាន(បហានប្បធាន) ៣-រក្សាកុសល(អនុរក្ខនាបធាន) ៤-ចម្រើននូវកុសលធម៌(ភាវនាបធាន)។ សម្មាសតិ ជាស្មារតីរឭកនឹកឃើញត្រឹមត្រូវដោយផ្អែកលើសតិបដ្ឋាន៤ យ៉ាងគឺ ការតាំងស្មារតីនឹកដល់កាយ, វេទនា, ចិត្ត, ធម៌ ជាដើមដើម្បីឲ្យឃើញច្បាស់តាមការណ៍ពិត។ សតិបដ្ឋាន គឺការតាំងសតិ សម្បជញ្ញៈ ព្យាយាមពិចារណា កាយ វេទនា ចិត្ត និង ធម៌ ដើម្បីកំចាត់បង់អភិជ្ឈា និង ទោមនស្សដោយវិបស្សនា គឺ៖ ១) កាយានុបស្សនា ២) វេទនានុបស្សនា ៣) ចិត្តានុបស្សនា ៤) ធម្មានុបស្សនា ។

^{xlviii} ឈាន បា.; សំ. (ន.) (ធាន) ការសម្តឹងអារម្មណ៍ ដែលជាអប្បនាសមាធិ។ ឈានមាន ៤ ថ្នាក់ គឺ ៖ ថ្នាក់ទី ១ ហៅ បឋមជ្ឈាន មានអង្គ៥ គឺ ១- វិតក្កៈ សេចក្តីនឹកសំដៅឆ្ពោះទៅរកអារម្មណ៍ដែលកំពុងការនា; ២- វិចារៈ សេចក្តីរំពឹងពិចារណាអារម្មណ៍ដែលកំពុងការនា; ៣- បីតិ សេចក្តីផ្តិតចិត្ត; ៤- សុខៈ សេចក្តីសប្បាយក្នុងចិត្ត; ៥- ឯកគ្គតា ដំណើរមូលចិត្តស្តង់ទៅក្នុងអារម្មណ៍តែមួយ (អង្គទាំង ៥ នេះ សំដៅចំពោះអារម្មណ៍ ដែលស្ងប់ស្ងាត់ចាកកាមគុណា); ថ្នាក់ទី២ ហៅ ទុតិយជ្ឈាន មានអង្គ៣ គឺលះ វិតក្កៈ វិចារៈ ចេញ នៅសល់តែ បីតិ និង សុខៈ ដែលកើតមកជាប់មកអំពីសមាធិរបស់បឋមជ្ឈាន ជា៣ នឹង ឯកគ្គតា, ថ្នាក់ទី៣ ហៅ តតិយជ្ឈាន មានអង្គ២ គឺលះ បីតិ ចេញ នៅសល់តែ សុខៈ និង ឯកគ្គតា; ថ្នាក់ទី ៤ ហៅ ចតុត្ថជ្ឈាន មានអង្គ២ដែរ លះ សុខៈ ចេញ ចិត្តក្លាយទៅជា ឧបេក្ខា គឺជើយព្រងើយ ជា ២ នឹង ឯកគ្គតា ។ ឈានទាំងបួនថ្នាក់នេះ ហៅថា រូបជ្ឈាន មានរូបធម៌ជាអារម្មណ៍រាប់បញ្ចូលក្នុងរូបារចរក្ខមិ ។ បុគ្គលអ្នកចម្រើនការនា បានសម្រេចផ្លូវឈាន សូម្បីត្រឹមតែបឋមជ្ឈានប៉ុណ្ណោះ ក៏ចូបប្រទះសេចក្តីសុខសប្បាយធម្មតា ឆ្ងាញ់ពិសាជាងរសជាតិអ្វីៗ ទាំងអស់ ។

^{xlix} វិមោក្ខ (វិ-មោក-ខៈ) បា. ឬ សំ. (ន.)ឬ វិមោក្ស, ការរួចឬផុតស្រឡះ, កិរិយារួចស្រឡះចាកសេចក្តីសៅហ្មងចិត្ត (និព្វាន)។ វិមោក្ខ៣ (កិរិយារួចផុត, ប្រភេទនៃការរួចផុត បែងចែកតាមលក្ខណៈនៃការឃើញត្រួតត្រាណា ប្រភេទដែលឱ្យដល់នូវស្វភាព (Vimokkha: liberation; aspects of liberation)។ ១. សុញ្ញតវិមោក្ខ (ការរួចផុតដោយឃើញភាពសោះសូន្យទេ អស់ការប្រកាន់មាំ បានដល់ ការរួចផុតដែលកើតអំពីបញ្ញាពិចារណាឃើញនាមរូបដោយការវះជាអនត្តា គឺរួចផុតដោយឃើញអនត្តា ហើយដកហូតការប្រកាន់មាំចេញបាន ពោលគឺអាស្រ័យអនត្តា

នុបស្សនា ដកហូតអត្តាភិវិវេសចេញ (Sunñata-vimokkha: liberation through voidness; void liberation)។ ២.
 អនិមិត្តវិមោក្ខ (ការរួចផុតដោយមិនប្រកាន់និមិត្ត បានដល់ ការរួចផុតដែលកើតអំពីបញ្ញាពិចារណាឃើញនាមរូប
 ដោយភាវៈជាអនិច្ចំ គឺរួចផុតដោយឃើញអនិច្ចតា ហើយដកហូតនិមិត្តចេញបាន ពោលគឺអាស្រ័យអនិច្ចានុប
 ស្សនា ដកហូតវិបល្លាសនិមិត្តចេញ (Animitta-vimokkha: liberation through signlessness; signless liberation)។
 ៣.អប្បណិហិតវិមោក្ខ (ការរួចផុតដោយមិនធ្វើសេចក្តីប្រាថ្នា បានដល់ ការរួចផុតដែលកើតអំពីបញ្ញាពិចារណា
 ឃើញនាមរូប ដោយភាវៈជាទុក្ខ គឺរួចផុតដោយឃើញទុក្ខតា ហើយដកហូតសេចក្តីប្រាថ្នាចេញបាន ពោលគឺអា
 ស្រ័យទុក្ខានុបស្សនា ដកហូតតណ្ហាបណិធិចេញ(Appanīhita-vimokkha: liberation through dispassionateness;
 desireless liberation)។

ⁱ សមាបត្តិ (សៈម៉ាប័ត) សំ. បា. (ន.) ការដល់ព្រម; ការបណ្តាលឲ្យកើតមានឡើង; ការសមប្រកប; ការច្នៃប្រឌិត; ការច្នៃប្រសព្វ; ការបានសម្រេច ។ ព. ពុ. ការចូលឈានតាមលំដាប់ថ្នាក់ទាំង ៨ គឺ រូបជ្ឈាន ៤ អរូបជ្ឈាន ៤ : ព្រះ
 អរហន្តចូលសមាបត្តិ, ព្រះបច្ចេកពុទ្ធចេញចាកសមាបត្តិ ។ និរោធសមាបត្តិ ការចូលឈានដល់ថ្នាក់រម្ងល់ខ្យល់
 ដកដង្ហើមចេញចូល តាំងនៅបានអស់កាលកំណត់យ៉ាងយូរត្រឹម ៧ ថ្ងៃ ទើបចេញវិញ... (ព. ពុ.) ។

ⁱⁱ ញាណទស្សន ឬ ញាណទស្សនៈ (--ទ័ស-សៈ-នៈ; បា. ញាណទស្សន; សំ. ជានទស័ន) ប្រាជ្ញាដែលដឹង ដែល
 ឃើញនូវសេចក្តីពិត ដូចឃើញច្បាស់នូវសេចក្តីមិនទៀងនៃរូបកាយជាដើម។

ⁱⁱⁱ ត្រៃវិជ្ជា ន. (សំ. ត្រៃវិទ្យា; បា. តេវិជ្ជា) ប្រជុំឬការរួបរួមនៃវិជ្ជា ៣ ប្រភេទ ១- សេចក្តីដឹងជាតិកំណើតដែលធ្លាប់កើត
 ស្លាប់ពីមុនៗរៀងមកមានច្រើនជាអនេករាប់មិនអស់; ២- សេចក្តីដឹងដំណើរអន្ទោលស្លាប់កើតនៃខ្លួនឯងនិងពួក
 សត្វដទៃ ដែលបណ្តាលមកពីអំពើអាក្រក់ល្អផ្សេងៗ; ៣- សេចក្តីដឹងធម៌ជាឧបាយឲ្យអស់អាសវក្តិលេស ទាំង
 បានញ៉ាំងអាសវក្តិលេសនោះឲ្យអស់ជ្រះស្រឡះពីសន្តានលែងត្រឡប់កើតទៀត ។

ⁱⁱⁱⁱ អធិកអធម (អៈធិក-អៈធិ) សំ. បា. (គុ.) (អធិក "ក្រៃលែង, លើសលែង, លើសលន់, រុងរឿង, ហ៊ឹកហ៊ាក់" + អធម
 "ថយថោក, ថោកទាប; មិនរុងរឿង, រម៉េះរម៉ោះ, រហូតរហ័, រាយរង, បន្ទាប់បន្សំ;...) ។ ពិធីអធិកអធម សំដៅពិធី
 បុណ្យឬពិធីអ្វីមួយ ដែលរុងរឿងផង រម៉េះរម៉ោះឬរហូតរហ័រាយរងខ្លះផង។ ឧទាហរណ៍៖ ធ្វើបុណ្យសីមាអធិក
 អធមពាយប័ត្រម្រប់៧ថ្ងៃ គឺធ្វើបុណ្យសីមានោះ មានរបៀបរៀបចំរុងរឿងហ៊ឹកហ៊ាក់ផង មានល្បែងរាំរម៉េះរម៉ោះ
 និងការលក់ដូរចេកអំពៅនំចំណីជាដើម រហូតរហ័ រាយរង ពេញពាសនៅទីជិតៗនោះផង; គេធ្វើបុណ្យសពយ៉ាង
 អធិកអធម មានអ្វីទាំងគ្រប់ ទាំងថ្ងៃទាំងថោក តាមគេនិយម អ្នកតូចអ្នកធំ ឈ្មួញតាមពេល ។

^{lv} អធម្ម (អៈធិម)បា.; សំ.(គុ.) អធម៌, ដែលពុំមែនធម៌, ដែលខុសធម៌, ក្រៅគន្លងធម៌, ខុសច្បាប់; អាក្រក់, ពុំប្រសើ
 រ។ (ន.) ដំណើរខុសធម៌, ខុសច្បាប់; ការពុំប្រសើរ; ទុច្ចរិត។ ពិធីអធិកអធម្ម គឺកម្មវិធីប្រព្រឹត្តិទៅខុសធម៌យ៉ាងក្រៃ
 លែង ។

^{lv} សក្កាយទិដ្ឋិ២០៖ ១.រូបំ អត្តតោ សមនុបស្សតិ ឃើញរូបថាជាខ្លួន ២.រូបវន្តំ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនមានរូប
 ៣.អត្តនិ រូបំ សមនុបស្សតិ ឃើញរូបក្នុងខ្លួន ៤.រូបស្មី អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនក្នុងរូប។

៥. វេទនំ អត្តតោ សមនុបស្សតិ ឃើញវេទនាថាជាខ្លួន ៦. វេទនាវន្តំ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនមានវេទនា

៧. អត្តនិ វេទនំ សមនុបស្សតិ ឃើញវេទនាក្នុងខ្លួន ៨. វេទនាយ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនក្នុងវេទនា
៩. សញ្ញា អត្តតោ សមនុបស្សតិ ឃើញសញ្ញាថាជាខ្លួន ១០. សញ្ញារន្តំ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនមានសញ្ញា
១១. អត្តនិ សញ្ញា សមនុបស្សតិ ឃើញសញ្ញាក្នុងខ្លួន ១២. សញ្ញាយ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនក្នុងសញ្ញា
១៣. សង្ខារេ អត្តតោ សមនុបស្សតិ ឃើញសង្ខារថាជាខ្លួន ១៤. សង្ខារេន្តំ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនមានសង្ខារ
១៥. អត្តនិ សង្ខារេ សមនុបស្សតិ ឃើញសង្ខារក្នុងខ្លួន ១៦. សង្ខារេសុ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនក្នុងសង្ខារ
១៧. វិញ្ញាណំ អត្តតោ សមនុបស្សតិ ឃើញវិញ្ញាណថាជាខ្លួន ១៨. វិញ្ញាណរន្តំ អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនមាន
វិញ្ញាណ

១៩. អត្តនិ វិញ្ញាណំ សមនុបស្សតិ ឃើញវិញ្ញាណក្នុងខ្លួន ២០. វិញ្ញាណស្មី អត្តានំ សមនុបស្សតិ ឃើញខ្លួនក្នុងវិញ្ញាណ

^{lvi} វិចិកិច្ចា (វិ-ចិ-កិ-ច-តា)(ន.) វិចិកិត្យា, សេចក្តីសង្ស័យ, សេចក្តីសន្និះ; ដំណើរមិនអស់ចិត្ត, ការមិនដាច់ស្រេច, មិន
អស់មិនហើយក្នុងចិត្ត, ដំណើរមិនស្រឡះចិត្ត ។

^{lvii} សីលពូតបរាមាស (សីលុប-ព-តៈបៈវ៉ាម៉ាស)(ន.) ការស្ថាបនាព្រួយបារម្ភចិត្តទៅរកសីលពូត គឺម្យ៉ាងនឹងវត្តប្រតិប
ត្តិខុសទំនងដែលអ្នកប្រព្រឹត្តជឿថាជាផ្លូវបរិសុទ្ធនាំឲ្យរួចចាកទុក្ខ។

^{lviii} សាមីចិកម្ម (សា-មី-ចិ-កាំ) បា.(ន.) កិច្ចការត្រឹមត្រូវ; ការគោរព, ការគប្បី។

^{lix} បាណាតិបាត មានអង្គ៥ ៖ ១-បាណោ សត្វមានជីវិត។ ២-បាណសញ្ញិតា សេចក្តីដឹងថា សត្វមានជីវិត។ ៣-វធាក
ចិត្តំ ចិត្តគិតនឹងសម្លាប់។ ៤-ឧបក្កមោ ព្យាយាមនឹងសម្លាប់។ ៥-តេនមរណំ សត្វស្លាប់ដោយការព្យាយាមនោះ។

^{lx} អទិន្នាទាន មានអង្គ៥ ៖ ១-បរវគ្គហិតំ ទ្រព្យដែលមានម្ចាស់គេហ្នឹងហែងរក្សា។ ២-បរវគ្គហិតសញ្ញិតា សេចក្តី
ដឹងថា ទ្រព្យមានម្ចាស់គេហ្នឹងហែងរក្សា។ ៣-ថេយ្យចិត្តំ ចិត្តគិតនឹងលួច។ ៤-ឧបក្កមោ ព្យាយាមនឹងលួច។ ៥-
តេនហរណំ លួចបានមកដោយការព្យាយាមនោះ។

^{lxi} កាមេសុមិច្ឆារៈ មានអង្គ៥ ៖ ១-អតមនីយដ្ឋានំ ស្រ្តីដែលមិនគួរនឹងគប់រក គឺស្រ្តីដែលមានគេហ្នឹងហែងរក្សា។ ២-
តស្មីសេវនចិត្តំ គិតនឹងសេពមេបុរសធម្មនឹងស្រ្តីនោះ។ ៣-ឧបក្កមោ ព្យាយាមនឹងសេពមេបុរសធម្ម។ ៤-មគ្គេនមគ្គប
ដិបាទនំ ញ៉ាំងមគ្គនឹងមគ្គឲ្យដល់គ្នា។

^{lxii} មុសាវាទ មានអង្គ៥ ៖ ១-អតថវត្ថុ វត្ថុមិនពិត។ ២-វិសំវាទនចិត្តំ ចិត្តគិតនឹងពោលឲ្យខុស។ ៣-តជ្ជោវាយាមោ
ព្យាយាមនឹងពោលឲ្យខុស។ ៤-បរស្សតទត្តវិជាននំ ញ៉ាំងអ្នកដទៃឲ្យដឹងច្បាស់នូវសេចក្តីនោះ។

^{lxiii} សុរាមេរយៈ មានអង្គ៥ ៖ ១-មជ្ជនីយវត្ថុ វត្ថុជាទីតាំងនៃសេចក្តីស្រវឹង គឺសុរា និងមេរ័យ។ ២-បាតុកម្យតាចិត្តំ
ចិត្តគិតបម្រុងនឹងផឹក។ ៣-តជ្ជោវាយាមោ ព្យាយាមនឹងផឹកនូវទឹកស្រវឹងនោះ។ ៤-តស្សបានំ បានផឹកនូវទឹកស្រ
វឹងនោះឲ្យកន្លងបំពង់កចូលទៅ។

^{lxiv} និរយកូមិ(ន.) ទីប្រាសចាកសេចក្តីចម្រើន គឺសេចក្តីសុខ។ និរយកូមិ បានដល់នរក មហានរក(នរករណ្តៅធំ) និង
ចូឡនរក(នរករណ្តៅតូច) ឬហៅថា ឧស្សទនរក។ ពួកសត្វនរកបានទទួលសេចក្តីទុក្ខធរមាន ទៅតាម ទោស
ដែលបានប្រព្រឹត្តល្មើសមក ពួកខ្លះត្រូវភ្លើងនរកដុតម្តងហើយម្តងទៀត ពួកខ្លះត្រូវបានធ្វើទុក្ខទោសសម្លាប់
ដោយយមបាល ដូចជាកាត់ដៃ កាត់អវយវផ្សេងៗជាដើម ហើយពួកខ្លះត្រូវត្រូវបស់យមរាជេញតាមខាំអិត

ស្រាកស្រានឡើយ។ មនុស្សដែលមានសេចក្តីក្រោធខឹង ច្រើនចូលចិត្តបៀតបៀនអ្នកដទៃដោយផ្លូវកាយ និងវាចា ពួកនេះរមែង បានទៅកើតជាសត្វនរក។

^{lxv} បេត្តិវិស័យ បានដល់ភូមិនៃប្រេត ។ ប្រេតមានច្រើនប្រភេទ ពួកខ្លះមានប្ញទ្ធិ មានអំណាច អាចបណ្តាលឲ្យឃើញ វត្ថុផ្ការម្មណ៍ និងអនិដ្ឋារម្មណ៍បាន ។ ប្រេតពួកខ្លះ ពេលយប់ជាទេវតា សោយសុខសម្បត្តិក្នុងវិមាន ពេលថ្ងៃជា ប្រេត សោយទុក្ខវេទនាយ៉ាងសែនខ្លោចផ្សា, ពួកខ្លះអត់ឃ្លាន មានមាត់ប៉ុនមូល, ពួកខ្លះត្រូវស៊ីរបស់បដិកូល (របស់មិនស្អាត) មានសាកសពសត្វជាដើម ។ ដូចប្រេតជាញាតិរបស់ព្រះបាទពិម្ពិសារ ដែលមានសំដែងក្នុង អដ្ឋកថា បរមត្ថទីបនី ខុទ្ទកនិកាយ បេត្តវត្ថុ ក្នុងតិរោកុខ្ខុបេត្តវត្ថុថា៖ មនុស្សដែលមានសេចក្តីលោភលន់មិនចេះ ពេញដោយទ្រព្យ កោងចោកអ្នកដទៃអោយក្តៅក្រហាយ បៀតបៀនអ្នកដទៃអោយដល់នូវហាយនភាព ពួក នេះរមែងបានទៅកើតជាប្រេត។

^{lxvi} អសុរកាយជាសត្វមួយដ៏ពួកកើតក្នុងអបាយភូមិ ដែលមានតែសេចក្តីស្រែកឃ្លានជានិច្ច

^{lxvii} តិរច្ឆាន, តិរច្ឆានយោនិ កំណើតសត្វតិរច្ឆាន។ តិរច្ឆានមានពីរប្រភេទ គឺប្រភេទដែលឃើញដោយភ្នែកតាម ប្រក្រតី និងប្រភេទដែលមិនឃើញដោយភ្នែកតាមប្រក្រតី, មួយទៀត សត្វតិរច្ឆានដែលមានអត្តភាពធំ និងដែល មានអត្តភាពតូច។ សត្វតិរច្ឆានទាំងអស់ចែកជា២ប្រភេទគឺ អបាទតិរច្ឆាន សត្វមិនមានជើង មានត្រីនិងពស់ជាដើ ម។ ទ្វិបាទតិរច្ឆាន សត្វមានជើងពីរ មានបក្សីជាដើម។ ចតុបាទតិរច្ឆាន សត្វមានជើងបួន មានគោជាដើម។ ពហុ បាទតិរច្ឆាន សត្វមានជើងច្រើន មានក្តែបជាដើម។ សត្វតិរច្ឆានពួកខ្លះមានប្ញទ្ធិ មានអានុភាពច្រើន ដូចជា ស្តេច នាគ ស្តេចគ្រុឌ ស្តេចដំរី និងស្តេចរាជសីហ៍ជាដើម។ សត្វទាំងអស់ រៀនតែព្រះពោធិសត្វ រមែងមានកាមសញ្ញា (ការសេពកាម) គោចរសញ្ញា(ការស្វែងរកអាហារ) និងមរណសញ្ញា(ការខ្លាចស្លាប់)ដោយច្រើន។ ចំណែកព្រះ ពោធិសត្វប្រកបដោយសញ្ញាវិសេស ហៅថា ធម្មសញ្ញា និងចាប់តាំងពីទទួលព្យាករណ៍ គឺជានិយតពោធិសត្វ ហើយ មិនកើតជាសត្វដែលតូចជាងសត្វចាប និងមិនធំជាងសត្វដំរី។ បានឮថា ស្តេចកាឡនាគរាជ មានអាយុវែង បានឃើញព្រះពុទ្ធមក២ព្រះអង្គហើយ មានព្រះពុទ្ធកុក្កុសន្នោជាដើម ហើយស្តេចនាគនេះនឹងបានឃើញព្រះ សិរអាម្យមេត្រីសម្មាសម្ពុទ្ធទៀត។